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2020 karácsonya nagyon más lesz az 
elmúlt évekhez, évtizedekhez képest. 
A világméretű járvány óriási szenvedé-
seket, félelmeket és gondokat hozott 
egyénekre, családokra, 
közösségekre és orszá-
gokra egyaránt. Most 
még nagyobb szüksé-
ge van az embereknek 
a karácsonyi Remény 
üzenetére. Az egész-
ségügyi dolgozók 
heroikus küzdelmet 
folytatnak a kórral, tu-
dósok keresik a bajra a
gyógyszereket, százez-
rek fertőződnek meg 
naponta, s hunynak 
el, néha a családjuktól
távol. Megtanultuk 
a karantén, a maszk, 
a kijárás fegyelmező
erejét és az együttlé-
tek félelmét. Lassan
újraértékeljük és újra-
értelmezzük az Advent igazi lényegét, 
a várakozást a helyzetünk megváltásá-
ra. Soha ekkora jelentősége nem volt a
szeretetnek, a segítésnek mások irányá-
ban, mint az idén. Bátorító szavakkal
fordulni azokhoz, akikről kiderül, hogy 
pozitívak és most félelem és bizonyta-
lanság járja át őket. Ne a marakodókról, a
soha egyet nem értőkről vegyünk példát, 
hanem próbáljunk úgy megélni minden
pillanatot, életünk minden napját, hogy 
békében vagyunk Istennel és a felebará-
tunkkal. Ne halogassuk a jócselekedete-
ket, amiket most megtehetünk: egy jó-
ságról, igazságosságról árulkodó gesztus, 
egy egyszerű bíztató szó, üzenet elegen-
dő néha a boldogság érzéséhez. Egy tele-
fon, sms, facebook-os üzenet a nagyinak, 
a gyerekeknek, az unokáknak és a bará-
toknak már elég is talán. A pandémia
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második hullámában a családi kötelékek 
erősítése nagyon fontos. Nem a látvá-
nyos összejövetelek, a nagy ajándékozá-
sok lesznek az idén középpontban, tö-

rekedjünk arra, hogy 
pozitívan éljük meg 
a változást, ne mond-
junk le az ünnepek 
meghitt hangulatáról 
és ízeiről annak elle-
nére sem, hogy most 
még inkább a négy 
fal között begubózva 
fog telni az Adven-
ti időszak. Mária és 
József egy betlehemi 
istállóban húzták meg 
magukat, s az Áldott 
Gyermek megszüle-
tésekor már csillagok 
vigyázták álmát, me-
leget állatok lehelete 
adta, s a három bölcs 
(Háromkirályok) egy

új élet reményében 
érkeztek messzi földről.

Advent és Karácsony idején keressük 
a fényt, gyertyát gyújtunk, és a legsö-
tétebb napokban próbáljuk megtalálni 
a jót. Az éjszakák egyre hosszabbak, a 
nappalok egyre rövidülnek, és a végén, a 
leghosszabb éjszakán megszületik a kis-
ded, akinek a világra jövetele a legfőbb 
remény, a legnagyobb jó, maga a fény a 
keresztény hit szerint.

Ilyenkor Jézus krisztus születésére 
emlékezik a keresztény világ, mely ko-
runkban a szeretet, az öröm, a békesség, 
a család, az otthon ünnepe is.

Az adventi ünnepkör alkalmával 
nemcsak testünket öltöztettük ünneplő-
be, hanem lelkünket is.

Ahogy Márai Sándor is írta:
„Az ünnep az élet rangja, felsőbb értelme.

Készülj föl reá, testben és lélekben.”

Pődör György

ADVENTI
VÁRAKOZÁS

Felhőkben még a hópihe

és erdőben a zöld fenyő.

Vajúdik már a jó Ige,

míg ég a földdel összenő.

Kit csillag hív, útra készül,

az éj mindig rejt egy csodát.

Az űr csöndje beleszédül,

míg átlengi a kis szobát.

Egy angyal vagy csak lehelet

libben időn és téren át.

Nincsen kérdés, sem felelet,

de megtöri a térdet már.

Hallhatod, felsír a Remény,

s kezet kulcsol az áhítat.

Az egyszervolt idők telén

testté lőn, s lelket átitat.

Boldog Karácsonyt Falunk 
minden kedves lakójának!
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„MI TÖRTÉNT AZ ELMÚLT IDŐSZAKBAN”

Ferenc pápa idén többször utalt rá, hogy a járvány megmu-
tatta: senki nem menekülhet meg, nem üdvözülhet egyedül. 
A sokat emlegetett keresztényi szeretet erejére szükségünk 
van, de csak úgy, ha azt őszintén gyakoroljuk.

Ilyenkor még erősebben érezzük, szükségünk van egymás-
ra. A karácsonyfa alatt gondoljunk gyermekeink, szeretteink 
örömére, gondoljunk elesett embertársainkra, kiknek segít-
séget nyújthatunk, s gondoljunk azokra is, akik már sajnos
nem lehetnek velünk.

Kívánom, hogy legalább ezen a legszebb ünnepen felejt-

sünk el minden bajt, gondot, bánatot, szeressünk, öleljünk, 
nagyon-nagyon örüljünk, hogy az angyalaink még nem lát-
hatatlanok.

A közösségünk minden lakójának az elkövetkező napokra 

békét, egészséget, örömöt és boldogságot kívánunk. Vigyázza-

nak magukra, családjukra, és töltse el szívüket a karácsonyi 

szeretet meghitt hangulata.

Szeretettel:

Zsolnai Zoltán

polgármester

Tisztelt Lakosok, Kedves Olvasók!

Vasszécseny Község Önkormányzatának „Üzenet” című
nyilvános tájékoztató kiadványa az idei évben a járványhely-
zetre és annak következményeire való tekintettel, egy alka-
lommal kerül most év végén kiadásra. Témája az elmúlt idő-
szak eseményeinek összefoglalása, közérdekű tájékoztatás és
az év végi jókívánságok közvetítése. Bízunk benne, hogy a ki-
adótól kapott tájékoztatás alapján, jövőre a járványügyi hely-
zet megszűnésével a gazdasági körülmények normalizálásával
a negyedévenkénti kiadásra ismételten lehetőség nyílik.

Megértésüket megköszönve:
Zsolnai Zoltán

polgármester

Értesítem a Tisztelt Lakosokat, hogy az elmúlt időszakban a

településen és az Önkormányzat életében az alábbiakról tudok

beszámolni:

A helyhatósági választások után új képviselőtestület alakult. 
Oláh Miklós, Sebestyén Andrásné és Vadász Tibor kerültek 
be új képviselőként a testületbe. A most indult Önkormány-
zati ciklusban is Szilvás István látja el az alpolgármesteri fel-
adatokat felkérésemre, továbbá Pődör György, Pintér József a
képviselőtestület tagjai. Jómagam látom el a következő ciklus-
ban is polgármesterként a településvezetői feladatokat.

Változás történt a Vasszécsenyi Közös Önkormányzati
Hivatal életében is. Gáspár Tivadar Jegyző úr a közigazga-
tási pályát elhagyva átadta feladatait Dr. Pintér Dórának, aki 
Tanakajdról érkezett közénk a fenntartó Önkormányzatok 
közös döntése alapján. A pályáztatás útján kiválasztott ve-
zető fi atal, ambiciózus terveihez a hivatal és kirendeltségé-

nek vezetéséhez kitartást, türelmet és sok sikert kívánunk! 

Bemutatkozását a 8. oldalon olvashatják.

Az Önkormányzat az elmúlt ciklusból jelentős mennyiségű
elkezdett munkát hozott át, ennek jelentős része megkezdett 
beruházás, pályázati tervezés, és a település működésével kap-
csolatos áthúzódó feladatok.                         

Az elmúlt évek nagyberuházásai elszámolásra és pénzügyi-

leg kiegyenlítésre kerültek. Az Államkincstár és az irányító
p gy

hatóság a részletes helyszíni ellenőrzés során minden alka-
lommal, mindent rendben talált.

Az év elején megjelent ismételten a Magyar Falu Program. 
Pályázatot nyújtottunk be:y y j
• A Lipárti ravatalozó és temetőterület fejlesztésére,

  rekonsrukciójára 14.953.642,- Ft összegben.

• Közterület karbantartását tt szolgáló eszköz beszerzés

  13.042.401,- Ft összegben.

• Önkormányzati utak felújítása 29.999.999,- Ft összegben.

Épp, hogy csak elkezdődött az év és elkezdtünk dolgozni a 
település intézményeinek költségvetésén.

Tanakajd Község Önkormányzatának új vezetőjeként Görcz

Csaba polgármester váltotta Simon Miklóst az Intézmény-r

fenntartó Társulásban, illetve új tagként csatlakozott hozzánk 
Csempeszkopács község Krenner Róbert polgármester kép-r

viseletében.
Az Óvoda és Bölcsőde idei évi költségvetése és annak fi -

nanszírozása a jelentősen növekvő gyermeklétszám mellett is
kihívás. Jelentős változás, hogy az idén az intézménynek több
pedagógusa is nyugállományba vonult. Ennek ellenére egész 
évben biztosított volt az ellátás. Közben a pedagógus létszám

sikeresen betöltésre került, így a részben megfi atalodott neve-
lőtestület és a dolgozói közösség újult erővel látja el feladatát.

Az Önkormányzat a működtetés feltételeit biztosító költ-
ségvetését 2020. február 21-én fogadta el a tervezési időszak 
lezárása végeztével. Az idei évben a település költségvetési fő 

összege 8.793.767,- Ft, ez a működtetésre és a fejlesztésre 
szolgáló forrásokat egyaránt tartalmazza. 
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A takarékos működtetés mellett a település infrastruktúrájá-

nak fejlesztése is betervezésre került. Elsősorban a Magyar Falu 
Program keretein belül, annak lehetőségei kihasználásával.

2020. március 11-e után napok alatt megváltozott minden!
A megjelenő vírus kapcsán 2020. március 17-én, vasárnap

este válságstábot kellett összehívnom az Önkormányzat épü-
letében és az intézmény vezetői és dolgozóival közösen súlyos 
döntések meghozatalára került sor. Akkor még nem tudtuk, 
hogy egy hosszan elhúzódó válság első napjait éljük.

Az Óvoda, Bölcsőde, Iskola bezárására került sor és a lakos-
p

ság tájékoztatása mellett azonnal a magunk lehetőségeinek 

megfelelően igyekeztünk a védekezésről gondoskodni. Így 
került sor a lakosság veszélyeztetett korosztályának fokozott 

védelme érdekében a maszk és tisztító, fertőtlenítő szerekkel 

való ellátása. Minden önkormányzati és hivatali dolgozó ki-
vette részét a vészhelyzetben keletkező feladatok megoldásá-
ban, amit ezúton is köszönök Nekik!

A több hétig tartó bezárás mindenkit megvisel. Nem csak a
lakosságot, hanem a védekezésben résztvevőket is egyaránt. A 

vészhelyzet ideje alatt a képviselőtestület munkáját is a polgár-

mester egyszemélyben látta el. A fontos döntések meghozatala
a védekezésen kívül a napi élet zavartalan működését kellett, 
hogy biztosítsa.

A diák, gyermek és szociális étkeztetés biztosítása folyamatos 
volt, az Óvoda konyha folyamatosan üzemelt.t  Nagyobb körül-
tekintéssel, a higiéniás szabályok fokozott betartása mellett 
sikerült átvészelni ezt az időszakot.

Érdemes említést tenni a helyi orvosi és védőnői szolgá-
latunkról. Bár országosan az emberek nehezen viselték a
megváltozott szabályokat, de Vasszécsenyben a vészhelyzet 

ideje alatt sem szűnt meg Vasszécsenyben az ellátás. Folya-

matos volt a gyógyszerfelírás és a beteglátogatás is. A társ ön-
kormányzatok betegeit a vasszécsenyi rendelőben fogadta a 
doktornő és az ápolók. Természetesen a járványügyi szabá-
lyok betartása nehezítette a feladatot és valljuk meg őszintén 
nehezen viseltük mindannyian a bizonytalanság következmé-
nyeit. A szolgálat működtetőjeként és felelőseként feltétlen kö-

szönetemet nyilvánítom ki, azért az áldozatos munkáért, amit 

végeztek és végeznek a mi napig! Nagyon sok beteg embert !

sikerült megmenteni, ami külön elismerendő az elvégzett 
munka mellett. 

A Vészhelyzet 2020. június 6-án szűnt meg. Az ez idő alatt 
meghozott döntésekről a testület tagjai írásos tájékoztatást 
kaptak menet közben. A döntések utólagos áttekintésére a 

2020. július 8-án megtartott ülésen került sor, amikor egyben a 

zárszámadási rendelet elfogadására is sor került.

A vészhelyzet átmeneti megszűnését követően a település 
fenntartási munkálatai is elkezdődtek.

Közben pályázatot nyújtottunk be a Belügyminisztérium-

hoz az Óvoda közműfejlesztésére. Az elmúlt években meg-
újult az épület tetőszerkezete, új nyílászárók kerültek beépí-
tésre, a homlokzat hőszigetelve lett és korszerűsítésre került 
a konyha. Az épület teljeskörű felújításának befejezéseként a 
közel fél évszázados víz, csatorna és villamos hálózat rekonst-
rukciója mellett az épület belső burkolatainak felújítására is 
sor kerülhet.

2002. szeptember 18-án kapott értesítés alapján
28.292.425,- Ft összegű támogatásból lesz lehetőségünk 
megvalósítani az óvoda közműfelújítását és szociális és cso-
portszobáinak korszerűsítését.

Még a tavalyi évben a Vas Megyei Önkormányzattal közö-

sen nyújtottunk be pályázatot a bölcsődei férőhelyek bővítésére 

a Településfejlesztési Operatív Programhoz. Célunk az Óvoda 
y

és a Bölcsőde átjárhatóságának biztosítása mellett az átmenet 

biztosítása. A tervezett új épületben összenyitható csoport-
szobákkal egy mindkét intézmény gyermekeinek közös befo-
gadására képes közösségi tér kialakítása is megvalósul.

A pályázat benyújtását megelőzően az intézmények veze-

tőivel, a helyi védőnővel és a környező települések vezetőivel 

is egyeztetésre került sor. Az idei évtől a nem fenntartó tele-
pülésekről érkező gyermekek ellátásának költségtérítéséről az 
érintett Önkormányzatok feladat ellátási szerződés keretében 
gondoskodnak annak érdekében. Így ennek megfelelően az 
„idegen” gyermekek ellátásáról nem Vasszécsenynek és a társ 
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hiányán kívül, az elmúlt években megújult útburkolat,l  vállalt 
hosszabbtávú állagmegőrzése indokolja.l

Az idei évben is immár 15 éves hagyományként almaosztás-

ra került sor a 60 év feletti lakosság részére (348 személy részé-

re). Az évek óta Sótonyból vásárolt almát az Önkormányzat 

dolgozói segítségével juttattuk el az érintett lakosoknak, kü-
lönösen fi gyelve a higiéniás feltételekre.

Augusztus 31-én meghozott döntés alapján nyújtottunk be 
igényt a Belügyminisztérium által kiírt tűzifa beszerzésére ki-
írt pályázaton. A támogatói döntés alapján 48 m3 tűzifa be-
szerzésére nyertünk 914.400,- Ft összegű támogatást. Az idén

a kérelmek alapján 60 személy részére biztosítottunk tűzifát. 

Az évről évre növekvő igénynek megfelelően 15m3 mennyi-

séget az önkormányzat saját forrásból vásárolt annak érdeké-
ben, hogy senki kérelmét se kelljen elutasítani. A programra 

az Állami Erdészettől vásárolt fa helybe szállításával, illetve 

önkormányzatoknak kell gondoskodni. Előnye viszont, hogy 
az óvodával közös intézménybe járó gyermekek egy jelentős 
része itt marad és jó esetben akár településünkön jár iskolába 
is. Ez fontos a mai helyzetben, mivel az iskolák állami mű-
ködtetése előbb utóbb iskolai átszervezést is jelent. Az isko-
lánk mindenkori pozícióját jelentős mértékben javítja a stabil 
gyermeklétszám biztosítása.

A támogatásról március 31-én értesült az Önkormányzat. 
Az Államkincstárral a támogatási szerződés aláírására szept-
ember 9-én került sor. A testület ezt megelőzően 2020. au-
gusztus 31-i ülésén hozta meg ez irányú támogató döntését.

A beruházás 350 millió Ft összegű fi nanszírozási kerete le-

hetőséget jelent az építés költségein túlmenően az intézmény-

ben a teljes körű eszközbeszerzésre, gyermekek szállítására 

szolgáló gépjármű (kisbusz) vásárlására és nem utolsó sorban 

egy 15 férőhelyes parkoló kialakítására.

2019 tavaszán a tervező munka eredményeként érvényes 

vízjogi engedélyt kapott a Vörösmarty és a Dózsa György utca 

azon szakasza, ahol a csapadékvíz elvezető rendszer ezidáig 

nem volt kiépítve. A terveket Szilvás István alpolgármester 
készítette felajánlásból az Önkormányzat részére. Az elké-
szült tervekkel a TOP-os beruházási keret terhére ősszel kiírt 
pályázaton indultunk a Vas Megyei Önkormányzattal közös 
konzorciumban. Hosszas több fordulós elbírálást követően 2020. 

május 26-án kaptunk értesítés arról, hogy 48.078.063,- Ft támo-

gatás mellett zöld utat kapott a beruházás.

A szükséges döntéseket a testület meghozta így megindul-
hatott a kiviteli tervek elkészítése. A kivitelező kiválasztása és 
az ajánlatkérés folyamatban van. A tervek szerint az ajánlat-

adás és annak kiértékelése legkésőbb 2021 tavaszán befejező-
dik és amennyiben az egyéb körülmények nem akadályozzák, 

úgy még 2021-ben a beruházás be is fejeződhet. A pályázati 
feltételnek csak a két érintett szakasz felelt meg, de feltett 
szándék az érintett utcák beruházásban nem érintett oldalain 
a már meglévő árkok tisztítása is. Lehetőség szerint a köztes 
Ady Endre utca árok rekonstrukcióját az Önkormányzat saját 
forrásból biztosítja. Az erre irányuló elképzelést az támaszt-
ja alá, hogy az ilyen típusú fejlesztést csak összefüggésében 
lehet hatékonyan megvalósítani annak ellenére, hogy a pá-
lyázati feltételek sok esetben ezt kimondottan nem támogat-
ják, mint jelen esetben sem. A Vörösmarty utca csapadékvíz 

elvezetése kapcsán, immár lassan két évtizedes problémája

látszik megoldódni. A Dózsa utca árok kialakítását pedig a A
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hálózaton az energiatakarékos lámpatestek cseréjére.
A közterületek karbantartása a vészhelyzettől függetlenül is 

nehéz feladat volt az idei évben. A közcélú foglalkoztatottak 
számának idei csökkenése tovább nehezítette a munkát. En-
nek ellenére a lehetőségekhez képest a sok csapadék ellenére 
sikerült a közterületeket megfelelő színvonalon karbantarta-
ni. A falu virágosításában Polgár Balázs helyi vállalkozó és 
kollégái voltak segítségünkre.

A falu fenntartási feladatok ellátása során nagy segítsé-
günkre voltak a helyi fi atalok, akiknek a diákmunka keretein 

belül tudtunk a nyári időszakban helyben végezhető munkát 
biztosítani. Emellett a közérdekű munka vállalására is van 
egész évben lehetőség, amelyben szép számban vettek részt az 
idén is igazolás fejében.

Az Iskola energetikai fejlesztése a beruházási költségek 
forráshiánya miatt hosszú ideig állt. Ez idő alatt a kivitele-
zési költségek tovább növekedtek. Az érvényes közbeszerzés 

alapján a felmerült költségtöbbletet a Magyar Kormány egyedi 

kérelem és az 1404/2020. Korm. határozat alapján, 2020. jú-

lius 15. napján hagyta jóvá, 30.443.182,-Ft értékben. Jelenleg 
a támogatási és a vállalkozói szerződés életbeléptetésének fo-

lyamata zajlik az Államkincstár részéről. A tervek szerint az 
év elején elkezdődhet a valamivel több, mint egy éves időtar-
tamot igénybe vevő beruházás.

Az energetikai fejlesztéstől függetlenül az Ambrózy Migazzi 

István Általános Iskolának további fejlesztésére a Szombat-

helyi Tankerületi Központtal közös pályázatot nyújtott be az

Önkormányzat 2020. szeptember 30-i határidővel a Magyar 

Falu programban az önkormányzat.

Közel két évtizedes álom megvalósulására kerülhet sor az 

annak költségeivel együttesen az Önkormányzat 1.442.280,-

Ft összeget költött.

Az Önkormányzat régi elképzelése, hogy a teleházat és 
könyvtárat is magában foglaló művelődési házat megfelelő-
képpen üzemeltesse, annak működtetését szakember lássa el. 
Az elmúlt időszakban Ponyhardt Ákos látta el ezt a feladatot 

egy személyben. Az idén a törvényi változások kapcsán a Kor-
mány lehetőséget biztosított pályázat alapján a szakmai ve-
zető személyének fi nanszírozására és annak beiskolázására a
szükséges képesítés megszerzése érdekében.

Az eddigi években Pődör György képviselő a helyi Kultu-
rális Bizottság vezetőjeként annak tagjaival tevékenyen vett 
részt a Művelődési Ház és az önkormányzat programjainak 
szervezésében. Számukra is kedvező döntés születet, amikor 

az Önkormányzat Képviselőtestülete KK 2020. szeptember 28-i 

ülésén Tárczi Orsolya helyi lakost delegálta az NMI által indí-

tott képzési és foglalkoztatási programjába. A helyi kulturális

életet még Kiss Gábor közművelődési szakember, civil támo-

gatóként segíti a továbbiakban. Az ambiciózus tervekhez az 
Önkormányzat és jómagam is kitartást és sok sikert kívánok!
A fenntartói feladatok ellátására a továbbiakban is különös
fi gyelmet fordítunk.

A Képviselőtestület 2020. augusztus 3-án megtartott rend-
kívüli ülésén döntött egy a Művelődési Házban megvalósuló
fejlesztéssel kapcsolatos pályázat beadásáról. Erre a célra 300
ezer Ft keretösszeget különítettünk el. A tervek szerint ebből
2 darab bemutatóvitrin kerül beszerzésre, a helyi értékek be-
mutatásához, illetve a maradék összegből a kiállítóterek falja-
vítása és tisztító festésére kerül sor. A jövőbeni elképzelések 
között szerepel továbbá a színházterem LED-es világításkor-
szerűsítés is.

Az október elején kaptunk értesítést, hogy az EMI a Pénz-

ügyminisztérium és a Belügyminisztérium által közösen meg-

hirdetett a Kulturális és Közművelődési Intézmények számára

kiírt érdekeltségnövelő pályázaton az önkormányzat 130 ezer 

Ft támogatást nyert. Ennek megfelelően a tervezett költségek 
különbözetét saját forrásból fedezzük.

Egész évben rendszeresen megvalósult a közvilágítás
felülvizsgálata javítása és korszerűsítése. A műszakilag 

elavult, gazdaságilag nem rentábilis javítások esetén kor-
szerű LED technológiával előállított alacsony fogyasztású
új lámpatestek kerülnek felszerelésre. A meghibásodások 
legfőbb oka az elöregedett lámpatestek beázásából, korró-
ziójából adódik. Az elkövetkező években sor kerül a teljes
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elkövetkezendő években. Az iskola két épületének összekötése 

valósulhat meg a közel 50 millió forintos beruházásból. A cél
a korszerűsítésen kívül, hogy a gyermekek és a pedagógusok 
az épületen belül tudjanak közlekedni a jövőben, ne kelljen az 
időjárás viszontagságai miatt fel és átöltözni, illetve kimenni
az épületből. Fontos hogy az illemhelyek megközelítése ese-
tén is megoldást jelent ez a jövőben.

Dobolán Gábor igazgató úrral és Fodor István Tankerületi

vezetővel több alkalommal egyeztettünk az iskola fejlesztésil

igényével kapcsolatban. A tervezés során az érintettek igényei
maradéktalanul teljesültek. A tervezett beruházás az iskola
megálmodott jövőképébe is beleillő fejlesztést fog eredmé-
nyezni.

Továbbá az elnyert pályázaton kívül az egyeztetések a „sa-
rok iskola” összevonásáról is szóltak. Ugyan erre jelenleg nincs
támogatási ígéretünk sem, de a fenntartó Önkormányzatok 
vezetőivel abban egyet értettünk, hogy a leromlott állapotú
épületben lévő melegítőkonyha és étkező a törzsiskolába tör-
ténő beintegrálása oldaná meg az iskola hosszú távú érdekeit. 
Ezzel párhuzamosan az iskolába érkező gépjárművek parko-
lását is szeretnénk megoldani a parkoló bővítésével.

V. Németh Zsolt országgyűlési képviselőnktől kapott elsőd-l

leges tájékoztatását követően kaptunk értesítést, hogy 2020. 
november 6-án a kormány döntése alapján a Vasszécsenyi
Iskolafejlesztési tervek zöld utat kaptak. A megítélt támoga-

tás mértéke 49.754.998,- Ft összeg, melyet a Szombathelyi 

Tankerület, mint kedvezményezettnek, folyósítanak. Ennek 
megfelelően a projekt lebonyolítása is rajtuk keresztül valósul
meg. A tulajdonos önkormányzatok az iskola kapcsán régen
örültek ilyen jó hírnek.

A tervezett beruházások a gyermekek biztonságos közleke-

dését is nagyban elősegítik. Az Önkormányzat ennek a ki-
emelten fontos szempontnak érdekében a Kormányhivatal
Közlekedési Hatóságától kért segítséget és állásfoglalást az 
érintett szakaszon a 87-es főközlekedési úton való gyalogát-
kelőhely kialakítása érdekében. A támogató tájékoztatást kö-

vetően az Önkormányzat Képviselőtestülete első körben arróle

döntött, hogy megtervezteti és engedélyezteti a nem saját 
tulajdonú útszakaszon történő átkelőhelyet. A terveket Árvai
Zoltán mérnök készíti az engedélyeztetési eljárás költségeit 
az Önkormányzat saját forrásból állja. A terv és a jogerős en-
gedélyeztetés jövő év elejére fejeződhet be a jelenlegi körül-
mények között. A megvalósítás tekintetében a Testület 2020.

augusztus 31-i ülésén úgy döntött, hogy engedélyek birtokában

várjuk a pályázati lehetőségeket. A 4-5 millió Ft összegűre 
becsült (tervezői költségbecslés alapján) beruházás, ami a jog-
szabály szerinti kiegészítő beruházásokkal együtt értendő az 
Önkormányzat nem önállóan szeretné ezt megvalósítani. A 

magyar közút kezelője azonban elzárkózott a tulajdonukban 

lévő útszakasz ez irányú fejlesztésétől.

A fentiek tükrében különösen nagy előrelépés lenne a két épü-

let funkcionális egyesítése. 

A Vasszécsenyi Önkormányzat még a tavalyi évben a Ma-

gyar Falu programban 5 millió Ft összegben nyert támogatást 

a Tündérország Óvoda és Körzeti Bölcsőde játszótér rekonst-

rukciójára. Az „Óvoda játszótér felújítása” témakörében kiírt 
g

pályázatban foglalt beszerzések elhúzódását a járványos idő-

szakban fellépő gyártási és készlethiány okozta. November 
elején befejeződött a kivitelezés és ezzel egyidőben a pénz-
ügyi és pályázati elszámolásra is sor került. 

A pályázati támogatás mellett a tervezési munkálatok, 
geodéziai munkák, és az eszközök – játszótér szabványos-
sági vizsgálatának, minősítésének költségeit, mint egy 
500 ezer Ft összeget, önerőből fi nanszírozott a vasszécsenyi 
Önkormányzat.

Vasszécseny Község Önkormányzata támogatásával,

2020. szeptember 11-én megalakult a Vaszécseny Polgárőrsége. 
Ezt megelőzően az Önkormányzat Képviselő Testülete 2020. 
augusztus 31-én megtartott ülésén úgy döntött, hogy a Vas-
szécseny, Táncsics utca 9. szám alatti ingatlanban a Polgárőr-
ség székhelyet létesíthet. Továbbá a jelenleg az Önkormány-
zat használatában lévő helyiségekre vonatkozóan használati 
megállapodás kötését követően használatot biztosít a vállalt 
feladatainak elvégzéséhez szükséges mértékben. Mindezt díj-
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mentesen biztosítja az Önkormányzat az újonnan alakult civil 
szervezetnek. Munkájukhoz kitartást és sok sikert kívánunk.

A 2020. október 26-án a Testület elfogadta az előkészített és

beterjesztett 2020-2024 közötti időszakra a település gazdasá-

gi programját. 

Egyéb közérdekű adatok:gy

A településünkön az idei évben 15 gyermek született és 14
személy halálozott el. A rendszeres települési támogatásban
14 személy, míg eseti szociális támogatásban 23 fő részesült.

Az önkormányzat az idén is támogatja a felsőoktatási léte-
sítményekben tanuló helyi diákokat (Bursa Hungarica).

Az idén 9 főt érint a beadott pályázatok alapján. 
A település közútjainak javítását az idén is elvégezte az ön-

kormányzat. Az elmúlt évek útfelújításainak köszönhetően
egyre kevesebb az úthiba, de sajnos még mindig vannak utcák, 

amelyek felújítására rövidesen sor kell, hogy kerüljön rossz ál-
lapotuk miatt. 

Az Önkormányzat a kommunális hulladék elszállítására a
lejárt szerződésének megújítása érdekében közbeszerzést írt 
ki az idevonatkozó rendelet alapján. A tender eredményének

megfelelően a szolgáltatást a jövőben is a jelenlegi közszolgál-

tató az STKH végezheti. Az újonnan megkötött szerződés
alapján fokozottan fi gyelünk az elszállítással kapcsolatos ed-
dig felmerült problémák kiküszöbölésére. 

Ősszel, mint két falurészen (a két Áfész bolt szomszédságá-l
ban) üvegbegyűjtési lehetőséggel bővült településünkön a szelek-

tív hulladékgyűjtés. A szállításról a szolgáltató kéthetente gon-
doskodik. Kérjük kizárólag csak üveg elhelyezésére használjuk!

Ezzel egyidőben kérjük a lakosságot, hogy amennyiben a

hulladékelszállítással kapcsolatban akadály merülne fel, úgy 
arról a szolgáltatót haladéktalanul értesítsék! Amennyiben a 
problémakezelés a szolgáltató részéről nem valósul meg ma-
radéktalanul, úgy azt jelezzék felénk a hivatalba és kérésre 
részt veszünk az egyéni érdekképviseletben. 

Kedves Lakosok, köszönöm mindenkinek, aki elolvasta tá-

jékoztatómat. Bízom benne, hogy érzékelhető, hogy mind az 

Önkormányzat, mind a hivatal teszi a dolgát és mindannyi-

unk számára eredményes évet zárt elsősorban az elnyert támo-

gatások révén. Bízom benne, hogy lesz lehetőségünk ezeket a 

programokat és feladatokat az elkövetkező években a köz meg-

elégedésére megvalósítani. Rövidtávú céljaink ennek ellenére a 

válság elsősorban helyi leküzdése, az intézményi rendszer mi-

előbbi zavartalan működésének helyreállítása. Bízvást állítha-

tom, hogy mi mindannyian ezért dolgozunk és továbbra is kér-

jük türelmüket és támogatásukat!

A fenti tájékoztatás nem tudja 
helyettesíteni a közmeghallgatást 
(falugyűlést), de s zemélyes tájékoz-
tatásra előre egyeztetett időpont-
ban van lehetőség a járványügyi
szabályok betartása mellett. Min-
den érdeklődő számára állok ren-
delkezésre.

Igy az év végén szeretném meg-

köszönni egész éves támogatásukat 

és türelmüket a veszélyhelyzetben!

Tisztelettel:

Zsolnai Zoltán

polgármester



Vasszécsenyi Üzenet                                                                                  2020. december8

Bemutatkozás

Dr. Pintér Dóra vagyok 2009-ben szereztem diplomát a 
Győri Széchenyi István Egyetem jogi karán.  2011 óta dol-
gozom a közigazgatásban, 2013-ban letettem a közigazgatási

szakvizsgát. A Kormányab-
lakban eltöltött évek után a 
Szombathelyi Járási Hivatal 
szabálysértési ügyintézője-
ként, majd a hivatal hatósági 
osztályán hatósági szakügy-
intézőként láttam el döntés 
előkészítéssel és ellenőrzés-
sel kapcsolatos feladatokat.

Tanakajdról származom, 
családommal, férjemmel és 
két kisfi únkkal jelenleg is 
itt élünk.

A jegyzői munkát hivatásnak tartom, az ügyfélközpontú 
közigazgatásban hiszek, ahol a jegyző nem csak a polgármes-
terek, illetve a képviselő-testületek munkáját segíti, hanem
legfontosabb feladata a lakosok államigazgatással kapcsolatos 
ügyeinek előremozdítása. Azt tartom ideálisnak, ha a jegyző
kapcsolata a lakosokkal minél közvetlenebb, hogy fenntartá-
sok nélkül fordulhassanak a hivatalához, bízva szakmai tudá-
sában. A Vasszécsenyi Közös Önkormányzati Hivatal veze-
tése során hat település működését kell szakmailag segíteni 
és összehangolni, melynek során fontos a közös hivataltudat 
megerősítése, hiszen együttműködéssel, közös igyekezettel 
könnyebb előbbre jutni.

Lakossági tájékoztató

Kerti avar égetéséről
Vasszécsenyben az avar és kerti hulladékok nyílttéri égetését az 

önkormányzat 10/2011. (IX.15.) rendeletének 12. §-a szabályoz-
za, amely szerint belterületen égetni a nyári időszakban kedden
és pénteken, a téli időszakban kedden, pénteken és szombaton
lehet. Vasszécseny Község Önkormányzatának Képviselő-testü-
lete a magasabb szintű jogszabályokból eredő deregulációs kötele-
zettségének eleget téve 2020. december 31-i időponttal hatályon
kívül helyezte a helyi rendeletet, ami azt jelenti, hogy 2021. január 
1-vel megszűnik a településen a kerti hulladék és avarégetés le-
hetősége. Magyarország kormányának december 2-án kihirdetett 
rendelete alapján ez a dátum azonban az időközben kihirdetett 
veszélyhelyzet megszűnéséig kitolódik, tehát 2021. január 1-jétől 
a veszélyhelyzet megszűnéséig továbbra is az önkormányzati ren-
delet égetésre vonatkozó szabályai maradnak hatályban.

Kérem, hogy a következő évtől a módosításoknak megfe-
lelően járjanak el, mert a levegővédelmi követelményt meg-
sértővel szemben a területi környezetvédelmi hatóság illetve 
a járási környezetvédelmi hatóság - a jogsértő tevékenység 
megszüntetésére való kötelezéssel egyidejűleg - levegőtiszta-
ság-védelmi bírságot szab ki.

Kutakról

Az Országgyűlés döntésének értelmében ismét meghosz-
szabbításra került az engedély nélkül, vagy engedélytől el-
térően létesített fúrt és ásott kutak bejelentésének végleges 
határideje.

A vízgazdálkodásról szóló 1995. évi LVII. tv. (Vgtv) ha-
tályos rendelkezései értelmében mentesül a vízgazdálkodási
bírság megfi zetése alól az a létesítő vagy üzemeltető, aki az 
egyes törvényeknek a polgárok biztonságát erősítő módosí-
tásáról szóló 2020. évi XXXI. törvény hatálybalépését megelő-
zően engedély nélkül vagy engedélytől eltérően létesített vagy 
üzemeltet felszín alatti vízkivételt biztosító vízilétesítményt, ha 
a vízjogi fennmaradási engedélyezési eljárást 2023. december 
31-ig kérelmezi.”

A kutak megépítéséhez, átalakításához, üzemeltetéséhez és 
megszüntetéséhez vízjogi engedély szükséges. Abban az esetben, 
ha a vízkivételt biztosító kút vízjogi engedély nélkül, vagy attól 
eltérően került megépítésre, fennmaradási engedélyt kell kérni.

Fennmaradási engedélyezési eljárást kell lefolytatni, mind 
az ásott, mind a fúrt kutakra, vagyis minden olyan kútra, amit 
engedély nélkül létesítettek.

A vízgazdálkodási hatósági jogkör gyakorlásáról szóló 
72/1996. (V.22.) Kormányrendelet 24. § (1) bekezdése értel-
mében a jegyző engedélye szükséges olyan kút létesítéséhez, 
üzemeltetéséhez, fennmaradásához és megszüntetéséhez, 
amely a következő feltételeket együttesen teljesíti:

- a vízbázisok, a távlati vízbázisok, valamint az ivóvízellátást 
szolgáló vízilétesítmények védelméről szóló kormányrendelet 
szerint kijelölt, kijelölés alatt álló, illetve előzetesen lehatárolt 
belső, külső és hidrogeológiai védőidom, védőterület, valamint 
karszt- vagy rétegvíz készlet igénybevétele, érintése nélkül, és
500m 3 /év vízigénybevétellel kizárólag talajvízkészlet vagy 
parti szűrésű vízkészlet felhasználásával üzemel,

- épülettel, vagy annak építésére jogosító hatósági határo-
zattal, egyszerű bejelentéssel rendelkező ingatlanon van, és 
a magánszemélyek részéről a házi ivóvízigény és a háztartási 
igények kielégítését szolgálja, 

- nem gazdasági célú vízigényt szolgál.
Minden egyéb esetben a Katasztrófavédelmi Igazgatóság 

hatáskörébe tartozik a kút üzemeltetési és fennmaradási en-
gedélyezési eljárása.

A Szombathely, Balogunyomi vízbázis hidrogeológiai vé-
dőterülete érinti Vasszécseny és Tanakajd egyes területeit. A 
védőterület kijelöléséről szóló határozatban helyrajzi szám 
szerint megjelölt ingatlanok listája a Vasszécsenyi Közös Hi-
vatalban megtekinthető.

A kutak üzemeltetéséhez és fennmaradásához vízjogi enge-
déllyel kapcsolatos kérelem benyújtásakor csatolni kell:

– a vízjogi engedélyezési eljáráshoz szükséges dokumentá-
ció tartalmáról szóló 41/2017. (XII.

29.) BM rendelet 2. melléklet II. fejezetének 6.7. pontja 
szerinti fényképfelvételt a kútról és környezetéről.

JÓ TUDNI!
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– a felszín alatti vízkészletekbe történő beavatkozás és a víz-
kútfúrás szakmai követelményeiről szóló 101/2007. (XII.23.)
KvVM rendelet 13. §-ban leírtak szerinti, a képesítést igazoló
okirat másolatát;

A jelen szabályozás értelmében, aki 2023. december 31-ig 
nem kér fennmaradási engedélyt az engedély nélkül fúrt vagy 
ásott kútra, annak 2024. január 01. napját követően vízgazdál-
kodási bírságot kell fi zetnie.

A fenti törvény értelmében az eljárás mentes az illeték- és
díjfi zetési kötelezettség alól.

A Vasszécsenyi Közös Önkormányzati
Hivatal ügyfélfogadási rendje

Tájékoztatom a tisztelt lakosságot, hogy a Hivatal ügyfélfo-
gadási rendje 2020-ban módosításra került. A Hivatal hétfőn
és kedden 8 órától 12 óráig és 13 órától 16 óráig, szerdán 13
órától 17 óráig, pénteken 8 órától 12 óráig tart nyitva az ügy-
felek számára. Csütörtökönként az ügyfélfogadás szünetel.

Anyakönyvi ügyekben különösen hagyatéki leltár felvéte-
lénél, illetve házasságkötési szándék bejelentésénél kérjenek 

A Szombathelyi kistérség Többcélú Társulásának székhely 
településén, Vasszécsenyben, az Ó-Ebergényi Kastélyszálló
dísztermében került megrendezésre a megemlékezés.

„Harminc évvel ezelőtt, szeptember 30-án tartották Ma-
gyarországon a 40 év utáni első helyhatósági választások 

első fordulóját, 2000 óta pedig ezen a napon ünnepeljük az 
önkormányzatiság napját.”

Talán ez is lehetett volna a mottója az ünnepi társulá-
si ülésnek, melyet október 1-én tartottak meghívott ven-
dégek körében a településeket képviselő polgármesterek. 
Nagy örömünkre szolgált, hogy a megemlékezésen részt 
vettek a térség országgyűlési képviselői közül: Dr. Hen-
de Csaba, V. Németh Zsolt, de eljött Dr. Nemény And-
rás Szombathely Megyei Jogú Város polgármestere is. A
meghívottak között Vas megye főjegyzője, Balázsy Péter 

időpontot az ügyintézőtől.
A veszélyhelyzet ideje alatt kérem, csak a személyes 

megjelenést nélkülözhetetlenné tevő esetekben keressék 
fel a Hivatalt, minden más ügyben az e-mail és telefonos 
kapcsolattartást részesítsék előnyben. Személyes megjele-
nés esetén használják a Vasszécsenyi Községháza első eme-
letén, a Hivatal bejárati ajtajánál elhelyezett csengőt és a 
Hivatal munkatársai az erre a célra elkülönített ügyféltér-
ben fogadják önöket.
Elérhetőségeink:

Jegyző: 577-387
Általános igazgatás: 577-380
Anyakönyvi igazgatás: 577-386
Adóügy: 579-018
Elektronikus úton hivatali kapun keresztül, valamint a 

hivatal@vasszecseny.hu e-mail címen fordulhatnak hozzánk.
Köszönöm együttműködésüket!
Kellemes Karácsonyi Ünnepeket és Boldog Új Évet kívá-

nok a Hivatal minden köztisztviselője nevében!
Üdvözlettel:

dr. Pintér Dóra

jegyző

is a vendégünk volt. Pődör György helyi költő az ünnepi 
alkalomra írt versét adta elő az egybegyültekmek.

Zsolnai Zoltán polgármester vendéglátóként, és mint a 
Társulás elnöke, köszöntőjében összefoglalta a szintén év-
fordulót ünneplő 15 éves társulás múltját és jelenét. Ki-

emelte, hogy fontos teendőink vannak, amit a település 
vezetői csak együtt tudnak kellő hatékonysággal megva-
lósítani. Itt utalt rá, hogy a Központi Orvosi Ügyelet ha-
tékony működtetése sem tudna megvalósulni a települé-
sek összefogása nélkül. Az elmúlt időszakban a közösen 
beadott pályázatok sikeressége is az összefogásnak és a 
közös együttműködéseknek volt köszönhető. Végezetül a 
jövőbeni szerepünkről a fokozott felelősségvállalásról ej-
tett néhány szót. Befejezésül hangsúlyozta, hogy az ön-
kormányzatiság szerepe az államigazgatás gépezetében 

Megemlékezés az önkormányzatiság 30 éves évfordulójáról
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nem csak fontos, hanem egyre inkább nélkülözhetetlen. A
felgyorsult világban a közvetítő láncszem a kormány és a
helyi lakosság között.

A meghívott vendégek mindegyike értékes hozzászólá-
sokkal emelte az ünnep fényét a többszáz éves kastélyépü-
let díszes falai között.

Hende Csaba országgyűlési képviselő azzal zárta a pol-
gármesterekhez szóló bátorító beszédét, hogy: "Kapasz-
kodjunk össze, hogy átvészeljük a bajt” itt az aktuális kihí-
vásra a járványra utalt. 

V. Németh Zsolt országgyűlési képviselő a rendszervál-
tás utáni időből mesélt történeteket, ezen keresztül utalva
a mai helyzetre, illetve néhány megfontolandó jótanáccsal
egészítette ki mondanivalóját.

Balázsy Péter pedig korára hivatkozva nem mesélt törté-
neteket, így beszéde is tömör volt. „Nincsenek egyedül az 
önkormányzatok” ha segítségre van szükségük, talán mon-
danivalójának legfontosabb eleme ez volt.

Nemény András szombathelyi polgármester arról be-
szélt, hogy a rendszerváltás után az egész magyar közéletet 
áthatotta a megújulás és a tenni akarás, emiatt olyan viták 
és konszenzusok születtek, amik ma már hiányoznak a po-
litikából.

A beszédek után Zsolnai Zoltán elnök a településüket 
képviselő polgármestereknek névre szóló emléklapot adott 
át, majd együtt megvacsoráztak a kastély vendéglőjében.

Mikó Mária

Kistérségi referens



11 Vasszécsenyi Üzenet2020. december

AMBRÓZY-MIGAZZI ISTVÁN  ÁLTALÁNOS  ISKOLA  HÍREI

Digitális tanulságok

2020. március 16-án új reggelre ébredt a magyar közok-
tatás. Jelen időben indult a jövő. Megkezdődött a digitális
oktatás korszaka ennek pár tanulságát szeretném megosztani
Önökkel:

Az első héten a e-Kréta felületen próbáltunk dolgozni. Saj-
nos a felület használhatatlan volt. Az öt nap során egyszer 
sem sikerült időben küldeni feladatot, továbbá a tanulóinknak 
is gondot jelentett a felület használata, aminek az oka a sáv-
szélesség szűkössége volt.

Az első hetet követően két irányba mozdultunk el.
Alsó tagozat: úgy gondoltuk, hogy itt a személyes találko-

zás szükségszerűbb, ezért a szülők által generált messenger 
csoportokon keresztül folyt az oktatás. Használtuk továbbá a
Skype-t is. A Google Classroom felületét a feladatkiadásokra
és összesítésekre használtuk.

Felső tagozat: A Google Classroom felület lett a megoldás. 
A tantárgyakat tömbösítettük. Nem órarend szerint tanítot-
tunk, hanem heti rendet készítettünk, melyben matemati-
kából és németből heti kétszer, a többi tárgyból heti egyszer 
adtunk ki feladatokat. A számonkérést legtöbben a redmenta
programot használva oldottuk meg. Többen éltek a Learning 
Apps és a Tankocka lehetőségeivel.

A Google Classroom felületén a kollégák hozták létre az 

osztálytermeket. Határozott kívánságom volt, hogy én, mint 
intézményvezető, minden egyes teremben meghívott ta-
nárként legyek jelen. Így láthattam mind a tanulók, mind a
tanárok munkáját. Amint a Google Meet felület megnyílt, 
kihasználtuk a lehetőséget az online értekezletekre. A Kréta
felületen általában nem vezettük részletezve a házi felada-
tokat, kivéve az első osztályban, ahol egy tanuló nem tudta
használni a többi platformot.

Hat család esetében kellett segítenünk eszközökkel. Vé-
leményem szerint több helyen is elkelt volna a segítség, de
telefonukban bízva nem igényelték. Az iskola eszközállo-
mányából, továbbá a KIT KFT segítségével elégítettük ki a
jelentkező igényeket. Hallottunk családról, akinek mobilne-

tet kellett vennie a kapcsolattartáshoz, ami terhelte a család 
költségvetését.

Tanulóink 10-15 %-a gondolta úgy, hogy március 16-tól 
szünet van. A szülőkkel való konzultáció során sikerült elérni, 
hogy ők is lassan-lassan el kezdjenek dolgozni. Két-három 
tanuló volt, akiknek az otthoni munkáját a szülők nem tudták 
sem támogatni, sem ellenőrizni. Számukra az intézményben 
adtunk lehetőséget, hogy pótolják az elmaradt feladatokat.

A tavaszi szünet után minden család megkapta az addigi 
digitális oktatás tanulói aktivitását összesítő táblázatunkat, 
melyet intézményvezetőként készítettem. Ennek hatásra lát-
hatóan megnőtt a tanulói hatékonyság. Az utolsó két hétben 
minden hiányzással érintett tanuló szüleit kiértesítettük. Fel-
hívtuk fi gyelmüket az elmaradások esetleges év végi jegyek-
ben tükröződő hatásaira. A szülők igényelték a visszajelzé-
seket. A telefonos megbeszélések során végig megoldásokra 
törekedtünk.
Tanulságok:

A Google Classroom felület jól felépített, logikus használ-
ható platformnak tűnik. Az iskolai regisztrációját elvégeztük. 
Cél, hogy a következő tanévre működő rendszert állítsunk 
fel. Reméljük, hogy az EFOP 3-2-4 pályázatban megígért 
tanulói tabletek is megérkeznek, mert az jelentősen növelné 
az eszközellátottságot. 

A redmenta programot mind gyakorlásra, mind dolgozat-
írásra továbbra is használni fogjuk. 

A Learning Apps és Tankocka programokat 
augusztus folyamán a tantestület elsajátítja.

Szeretném, hogy az iskolai regisztrációt kö-
vetően a tanulóink otthonról is be tudjanak 
lépni a saját oldalukra. Így megoldható lenne, 
hogy azok a tanulóink, akiknek enyhébb lefo-
lyású betegségük van, otthonról is részt tud-
janak venni a tanórai munkában. Ezáltal nem 
keletkezne elmaradás, tudnának jegyzetelni, 
akár kérdéseket feltenni. Mindig naprakészek 
lehetnének. A tanári magyarázat is rendelke-
zésükre állna.

Remélem a kényszerhelyzet okozta megol-
dásokat a normál tanítás során is alkalmazni 

fogjuk, amivel megőrizzük a most megszerzett tudást.
Végül, de nem utolsósorban:
A digitális munkarend újra bizonyította, hogy a szülők és az 

iskola összefogása nélkül nem érhetünk el sikert. Mindenki 
saját bőrén tapasztalhatta, hogy a rendszer nem tökéletes. A 
szülői támogatás nélkülözhetetlen a gyermek sikere érdeké-
ben. Most fokozattan igaz volt ez a gondolat, de az érvényes-
sége „normál” munkarend idején sem csökken.

Csak köszönni tudom mindenkinek a támogatást és a 
segtíséget!

Kellemes pihenést kíván:
Dobolán Gábor

intézményvezető
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Most búcsúzunk tőletek. Vagy itt van az, aki a botsáskától 
megijedve a karomat húzta maga elé. A mozdulat maga volt a 
nagybetűs ártatlanság és bizalom. Sosem felejtem el. 

Vagy búcsúzunk a fi úktól, akiknek négy éven keresztül 
megunhatatlan volt, hogy szünetben egymást löködjék, mint 
a kiskecskék.

Itt van az, akinek egyedül sikerült megvernie (még ha csak 
egyszer is) asztaliteniszben.

Vagy az, akinek a folyamatos beszédétől már fájt mindenki 
feje, de most, hogy már nem halljuk lassan hiányozni kezd.

Vagy az, akit miután megdícsértem a nyári tábor után a szü-
leinek, ők csak azt kérdezték, „mit fi zettél igazgató bácsinak”? 
Én pedig azt válaszoltam, hogy elég volt a mosolya.

Köztetek van, az a leány, aki két évvel ezelőtti zánkai be-
szélgetés során, melyben azt mondtam, hogy ha megnyerem 
a lottó ötöst, akkor többet nem fogok dolgozni, azt válaszolta, 
hogy minket azért vigyen végig. Kedves Kamilla (mert te vol-
tál az a lány: a küldetés teljesítve.

Mindenkiről van történet, mindenkiről van emlék.
Remélem nektek is. És remé-

lem az idő múlásával ezek meg 
fognak szépülni.

Tisztelt Kollégák!
Dőljünk hátra egy picikét 

és könyveljük el magunkban, 
hogy újra sikerült. Sikerült fel-
készítenünk egy újabb csapatot 
a középiskolára. Mindent meg-
tettünk, ami tőlünk telt. Mivel 
kellett, ezért pár nap alatt kiké-
peztük magunkat digitális ta-
nárrá. Talán mi sem gondoltuk 
volna, hogy a sci-fi  világa már a 
pályafutásunk alatt bekövetke-
zik. 

Dőljünk hátra kicsit, de ne feledjük, hogy jövőre újabb csa-
pat számít ránk

Tisztelt Szülők!
Mondanám, hogy ma Önök is pihenjenek. De tudom, hogy 

úgysem tehetik meg. Önök fogják az asztalra tenni az ünnepi 
étket. Önök fogják megköszönteni gyermeküket. Én remélem, 

p

hogy az idő lecsendesedésével Önöknek is fog jutni pihenő. 
Ebben a digitális világban Önök is új feladatokat kaptak, új 
szerepet tölthettek be. Köszönöm, hogy partnerek lehettünk.

Ballagás
Sok szeretettel köszöntök minden megjelentet, Vendégein-

ket, Szülőket, Kollégákat és elsősorban titeket Ballagó diák-
jaink!

Furcsa, szokatlan tanév után, ugyanolyan furcsa és szokatlan 
ballagás a mostani. Három hónap után most léptétek át az 
iskola kapuit, csak azért, hogy egyből hátat is fordítsatok neki. 
Még a dal sem szól úgy, mint szokott, még a búcsúztatók, 
ünneplők száma sem annyi mint volt. 

Talán–talán megértitek, amiről annyit beszéltem: a történe-
lem itt folyik a szemetek előtt. Lehet nem szeretni, lehet unni, 
de a tény tény marad. Amit most csináltatok, az maga a jövő.

Most búcsúztok és elmentek. Minden évben öröm ezt hal-
lani. No nem azért mert meg akarunk szabadulni tőletek. 
Öröm, mert tudjuk, hogy egy újabb csapatot készítettünk fel 
arra, hogy új fejezetet nyisson életében. 

Nyolc évet töltöttetek e falak között. Többet időt voltatok 
itt, mint otthon. 

Elsőben minden csodás volt, a tanító nénikre úgy néztetek, 
akár a szüleitekre. Alsós korotokban megtanultatok iskolás-
nak lenni. Megismertétek épületünket, sok szép műsorban 
szerepeltetek önként. A felsőbe kerülve először nagyon ki-
csik voltatok, újra a „szamárlétra” alján kezdtétek. Az akko-
ri nyolcadikosokat nagynak, erősnek és öregnek tartottátok. 
Ahogy telt múlt az idő, egyre jobban megszerettétek egymást, 
s a barátok véleménye fontosabb lett, mint a családé. Anyát 
megkértétek, hogy ne jöjjön el a nyílt napra, mert az olyan 
kellemetlen. Az iskolai rendezvényekre már nem tolongtatok 
olyan sokan, mint néhány évvel ezelőtt, s az ott látottak „eny-
he” kritikát váltottak ki belőletek. A tanárok néha igazságta-
lannak tűntek, a lecke mennyisége csak nőtt és nőtt. Sokszor 
nem értettétek mi baja a világnak ve-
letek, vagy nektek a világgal? A Házi-
rend szabályai ritkán indokolatlan ke-
ménynek és teljesíthetetlennek tűntek, 
a szaktanári-osztályfőnöki elmaraszta-
lások egy pillanat alatt befi gyeltek, de a 
dicséretek nagy nehezen születtek meg. 
Szeptember elején azt akartátok, hogy 
minél hamarabb legyen itt a június (és 
lám márciusban meg is érkezett), de 
most, hogy itt van már meghosszabbí-
tanátok az időt.

Az osztálytermek, a tornaterem, az 
öltözők és ebédlő mind-mind emlék 
lesz. Az ott töltött idő, a felelések, a 
dolgozatok, a hülyéskedés, az üvöltés, netán a rendetlenkedés 
mind megszépül az idő múlásával. 

Most búcsúztok mindettől, búcsúztok a szeretett, 
vagy nem annyira szeretett tanároktól, Gábor bácsitól, a 
konyhásnéniktől, és a társaitoktól is. 

A dal azonban nem teljesen igaz. A ti időtök nem járt le. 
Sőt! Most kezdődik igazán

Most léptek arra az útra, amelyet választottatok, amely tet-
szik nektek. Az általános iskola alapjai után, most mindenki 
azt tanulhat, amit szeretne, oda járhat, amit választott. 
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Tisztelt Ballagóink!
Az utolsó feladatotok egy esszé volt a szabadságról. A sza-

badság egyik első allegóriája Ikarosz és Daidalosz története. 
akik a labirintusból úgy szabadultak ki, hogy madarak tollából
szárnyat építettek maguknak, majd kiröppentek a börtönük-
ből. Azonban Ikarosz megrészegült a repülés és a szabadság 
mámorától és egyre feljebb szállt, amíg a nap sugarai meg 
nem perzselték a szárnyait és le nem zuhant. 

Kívánom nektek, hogy szárnyaljatok, de zuhanás nélkül!

A maszk éve
Ambrózy-Migazzi István Általános Iskola
2020-2021-es tanév I. félév

Iskolánk életét, mint a teljes magyar társadalom életét idén
szigorú keretek között tartotta a fertőzés elleni védekezés. A
tanév elején, szünetek kezdetekor mindenütt nagytakarítás, 
órák közötti szünetekben fertőtlenítés és maszkhasználat. isko-
lába érkezéskor hőmérséklet mérés. Mindeközben a legkisebb
tüsszentés, egy apró köhintés netán orrfújás, már felborzolja a
félelmet. Intézkedési tervet készítettünk a tanév elején. Az ott-
hon maradó tanulók hiányzásait csak az orvosi papír kézhezvé-
telét követően vezettük be a naplóba. A kollégák kétszer vettek 
részt COVID szűrésen (mindenkinek negatív lett).

Minden igyekezet ellenére 3 tanuló és 3 alkalmazott kapta
el a fertőzést. Szerencsére iskolai méretű járvány nem bonta-
kozott ki, azt sikerült megelőzni.

A fertőzés hatására elkészítettük iskolánk G-Suite plat-
formját. Ez azt jelenti, hogy minden osztályban minden tanu-
lónak elkészítettük a Google Clasroom azonosítóját. Minden
osztály, minden tantárgya már megtalálható ezen a felületen. 
Ha (neadjisten) át kell állni digitális oktatásra, akkor iskolánk 
munkája törés nélkül folytatható. Ez a felület annyiban tér el
a tavasszal használttól, hogy itt korlátlan videó elérés van, ami
lehetővé teszi a tanórák közvetlen megtartását.

Nagy öröm, hogy ősszel a Magyar Falu Pályázati Program-
ban beadott iskola fejlesztési pályázat nyert! 49.000.000 Ft-
ból megépülhet a régi álom, azaz a két épületrész összeépítése. 

A pandémia miatt a legtöbb verseny elmaradt, de pár ese-
ménnyel és eredménnyel így is büszkélkedhetünk:

- a 4. osztály a Jeli Arborétumban madáretetőt telepített. 
Továbbá kaptunk is az erdészettől egy madáretetőt, melyet az 
iskola udvarán „üzembe helyeztünk”.

- A Lázár Ervin programban elmaradt cirkuszlátogatás
online pótoltuk
- Adventi kézművesnapot tartottunk 2020. december 12-én
- Az ünnepélyeket a csoportosulás elkerülése érdekében 
  online tartottuk meg:
• október 6-i ünnepély a kopjafánál
• október 23. 
• karácsonyi ünnepség – élő közvetítés a Facebookon

- Meseláda program rajpályázat 
• Léránt Zalán – 1. helyezett
• Polgár Jázmin – 2. helyezett
• Kőszegfalvi Panni 3. helyezett
• Különdíj: Rába Lilien, Pomper Márton

- Városkörnyéki labdarúgó diákolimpia –Vasszécseny– 3. hely
Dobolán Gábor

intézményvezető
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Tisztelt olvasók! 2019. októberben a tornaterem melletti
részen egy állítható magasságú röplabda (leengedve lábtengó)
hálót állítottunk fel. A februárra tervezett SZM bál elmaradt, 
melyet az ovis szülőkkel együtt próbáltunk megszervezni, saj-
nos sikertelenül. Nehéz megfelelő időpontot találni erre az 
időszakra, mint később kiderült pontosan a tervezett szomba-
ton volt a focicsapat bankettje megtartva. Terveztük egy ké-
sőbbi lehetséges márciusi, áprilisi megvalósítást, de ez a vírus
helyzet miatt már végképp törlődött. Az alsós farsang azon-
ban nagyon jól sikerült, a szülők és tanárok fi nomabbnál fi -
nomabb sütikkel rukkoltak ki és a tombola is óriási siker volt. 
Aztán az iskola március
közepén bezárta kapuit, a
távoktatás során köszön-
jük a tanárok lelkiismere-
tes munkáját és a szülők, 
tanulók türelmes kitartó
otthoni helytállását! Az 
év végi jutalom könyvek-
hez anyagilag tudtunk 
hozzájárulni. Kérelmet 
nyújtottunk be a Magyar 
Közút igazgatóságához 
gyalogos átkelőhely lé-
tesítésére, melyhez alá-
írásokat is gyűjtöttünk- 
közel 300 aláírás gyűlt 
össze ügyünk támogatá-
sához!- ezt mindenkinek 
ezúton szeretnénk megköszönni! A közút engedélyezte!! a
gyalogos átkelőhely létesítését ami sokkal nagyobb bizton-
ságot jelenthet a gyerekek, szülők, tanárok számára a főúton
való átkelés során. A megvalósítás innentől az önkormányzat 
feladata és költsége, aminek úgy gondoljuk nem lehet akadálya. 
A sarokiskola ügyében tavaly novemberben kéréssel fordultunk 
a tulajdonos önkormányzatok felé, az épületben 120 diák étke-
zik, melynek állapota, környéke oly mértékben leromlott hogy 
méltatlan és veszélyes is erre a feladatra. Érdemi dolog ez idáig 
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nem történt sajnos. A bejáratnál látható kis fa házikó elkészült, 
nagyon sok segítséget kaptunk hozzá. Varga Dezsőnél kever-

tük a betont, az alapokat tartó vasakat Farkas László adta és 
Veidinger János hegesztette, a több köbméter faanyag szállí-
tásában Nandrássy László szombathelyi vállalkozó segített, az 
aljzat gerendákat és aljzat lécezést ifj ú Dragovics Jenő aján-
lotta fel ingyenesen. Pénzbeli támogatást (20 000 Ft) kaptunk 
az egyházközösségtől Vasszécsenyből valamint Tanakajd és 
Csempeszkopács önkormányzatától, Vasszécseny önkormány-
zata pedig a festéket vásárolta meg. A gyalulási és ács munkát 
Szakály József végezte, önköltségi áron, melyet az iskola alapít-
ványa fi nanszírozott. A szülői munkaközösség 80 000 Ft-tal já-
rult hozzá a költségekhez. A „Négy évszak házikó” ötlete a régi 

betlehem elhasználódott 
fa szerkezete nyomán jött, 
hogy már időszerű lenne 
egy új és fi x, a minden 
évben szét és összeszere-
lendő kis építmény he-
lyett. És itt említsük meg 
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azokat az önzetlen embe-
reket, akik ezt a kis betle-
hemet annak idején meg-
álmodták! A betlehem 
csodaszép lakóit Tóth 
Csaba festette, elmondása 
alapján anyagilag támo-
gatták és munkájukkal ifj . 
Kiss László, Stőger Zsolt, 
Gombkötő Ernő és Ta-
kács László valósították 

meg. Reméljük a kis iskolások segítségével már nem csupán 
bennünk, hanem velünk élő betlehemet láthatjuk majd telente 
újra és újra megelevenedni, ahol aztán az egész év rohanása után 
egy picit megállhatunk békésen, csendben. És amikor elmúlnak 
a téli ünnepek, a diákok kézügyessége kreativitása és fantáziája 
révén megcsodálhatjuk a tavaszi, őszi kollekciót vagy épp va-
lamely jeles nemzeti ünnepünk emlékére készített dekorációt.

Végezetül egy teljes, és egész és örömteli tanévet kívánunk 
szeptembertől az iskola dolgozói, tanulói és szüleik számára!

Tisztelettel: 

Oláh Miklós, SZM elnök

A Szülői Munkaközösség hírei - ez történt az elmúlt tanévben
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Vasszécsenyi Tündérország Óvoda és Körzeti Bölcsőde hírei

Bölcsődénkben januártól 22 kisgyermeket gondoztunk 
– neveltünk. A gyerekek és szüleik erre az időre már meg-
szokták intézményünk szokásait, elfogadták, követték szabá-
lyainkat. Ebben a gondozási évben, az előzetes jelentkezések 
alapján, még két kisgyermeket szoktatnak be hozzánk, a kis-
csoportba. Nagyon örülünk, hogy az idei nevelési évünkben is
sok család – szülő bízta ránk kisgyermeke nevelését.

Februárban megtartottuk szokásos bölcsődei farsangun-
kat. Mint mindig, most is lázas készülődés előzte meg a mu-
latságunkat: feldíszítettük a csoportokat, öltözőt, jelmezek-
be bújtak a gyerekek, nevelők egyaránt. Volt tánc – „eszem
– iszom – dínom – dánom”. Farsangi időszak végén hangos
csörömpöléssel kergettük el a telet, hívtuk elő a napsuga-
rakat. Megterveztük már a többi tavaszi programjainkat is, 
de sajnos az élet áthúzta a számításainkat. A vészhelyzet 
kihirdetésével másfajta, fontos intézkedéseket kellett ne-
künk is megtenni, ugyan úgy, mint más munkahelyeken. 
Megszerveztük a csoportok, játékok fertőtlenítését, és fo-
kozottan ügyeltünk a megfelelően szigorú egészségügyi sza-
bályok betartására. Voltak olyan családok akik erre az időre
ügyeletet kértek gyermekeik részére. Így bölcsődénk nyitva
volt, fogadta ezeket a gyerekeket. Nagy gonddal, odafi gye-
léssel, folyamatos fertőtlenítéssel igyekeztünk vigyázni a
gyermekek és magunk egészségének megőrzésére. Udvari
és csoportszobai játékokkal próbáltuk átsegíteni az ittlévő
kisgyermekeket ezen a számukra furcsa, és érthetetlen hely-
zeten. Keresték társaikat, hiányoztak a játszótársak.

Ezt az időszakot próbáltuk mi, nevelők aktívan eltölteni:
szépítgettük bölcsődénk előkertjét, festettünk, virágokat ül-
tettünk. Remélve, hogy amikor újraindulhat a megszokott 
élet a bölcsődében, még nagyobb örömmel jöjjenek a gye-
rekek hozzánk. Az udvaron kis konyhakertet alakítottunk 
ki: az itt lévő gyerekekkel ültettünk hagymát, retket, ubor-
kát, paradicsomot, paprikát. Örömmel segítettek és mesél-
ték, hogy otthon is ültettek a szüleikkel. Kialakítottunk egy 
TAPOSÓ – ÖSVÉNYT. Ehhez kaptunk „külső” segítséget, 
amit ez úton is szeretnék megköszönni az apukáknak, segí-
tőknek. 7 rekeszből állítottuk össze az ösvényünket: faháncs, 
apró – nagyobb kavicsok, szalma, falapok, fakéreg, homok, 
toboz került a rekeszekbe. Terveink szerint a rekeszek tartal-
mát évszakonként cserélni, frissíteni fogjuk. A taposó ösvény 
mezítlábas használatával igyekszünk fejleszteni a kisgyer-
mekek egyensúlyérzékét, a biztos talajfogást, jobb lesz a lá-
bak mechanikája (helyes mozgásra kényszerül a csípő, térd-, 
törzsizmok), dinamikusabbá válik a mozgásuk. Az egyértel-
mű egészségügyi hatások mellett a gyermekek észlelésére is
remek hatással van a mezítlábazás, hiszen egészen más homo-
kon, kavicson vagy tobozon menni.

Május 25 –én újra kinyithattuk, igaz még kicsit más szabá-
lyokkal, a bölcsődét a családok számára. A kisgyermekeknek 
nem jelentett nagyobb problémát az újrakezdés. Két kisgyer-
mek most szokott be csoportunkba. Természetesen fi gyelünk 
az egészségügyi szabályok betartására a gyermekek, felnőttek 
egészségének megőrzése érdekében. Megtartjuk minden kis

bölcsisünk születésnapját, hisz senkit nem akarunk kihagyni 
a közös ünneplésből. A búcsúzó nagyoknak is készülünk kis 
ballagó – ajándékkal.

Sajnos idén nem tudtuk megtartani a Bölcsőde – kóstolgató 
programunkat, de örömmel tapasztaltuk, hogy így is sokan 
érdeklődtek bölcsődénk felől.

Ez idő alatt megtörtént az új gyermekek beíratása is, igaz 
ez is rendhagyóan, elektronikus úton. Köszönjük, hogy újabb 
családok számítanak ránk gyermekeik nevelésében.

Ez úton szeretnénk mindenkinek jó egészséget kívánni, a 
nyárra jó pihenést családjuk körében.

Hittér Lászlóné

bölcsődevezető
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Bölcsődei hírek - tél

Nagy a hó igazán,

fut a sí meg a szán, hej hó!

Lecsúszik a Mari meg a Ferkó!

( Weöres Sándor: Nagy a hó! )

Az idei nevelési évünk másképp kezdődött, mint az eddigi-
ek. Már a beiratkozás sem a megszokott módon történt, hisz 
már akkor is meghatározta mindennapjainkat a vírushelyzet, 
a védekezés, a szülők számára megnyugtató védekezési sza-
bályok, intézkedések bevezetése bölcsődénkbe. A beiratkozást 
főleg elektronikus úton bonyolítottuk le. A beszoktatás meg-
szokott menetén is változtatnunk kellet, hogy a családok nyu-
godtan tudják kis közösségünkbe hozni gyermekeiket. Mindig 
csak egy – egy kisgyermeket 
szoktattunk egyszerre a cso-
portokba, a két hetet is le-
rövidítettük, amennyire csak 
lehetett, fi gyelve a kisgyer-
mekek reakcióira, szükség-
leteire. Épp ezért egy kicsit 
hosszabb időt vett igénybe 
ez a folyamat a bölcsődénk 
életében. Úgy gondoljuk 
azonban, hogy ezt a nem 
mindennapi feladatot, ebben 
a „ különös helyzetben” , jól 
sikerült megoldanunk.

Jelenleg bölcsődénkben, két csoportban, 22  kisgyermek ne-
velése – gondozása folyik.   Minden nap tervezett program 
alapján foglalkozunk a kisgyermekekkel. A programokat he-
tente tervezzük, fi gyelve a gyermekcsoportok életkori összeté-
telére, a gyermekek fejlettségi szintjére, egyéni sajátosságaira. 
Megfi gyeljük a változó környezetet, élelmet teszünk a madár-
etetőnkbe, sok dalt , mondókát énekelünk – mondunk a télről, 
állatokról. Ragasztunk, gyurmázunk, festünk. A festés tetszik 
legjobban a kicsiknek, hisz ilyenkor, amikor az ujjukkal fes-
tenek vagy tenyér-
nyomatot készíte-
nek, végre „ koszos” 
lehet a kezük, és
ilyenkor SZABAD 
koszosnak lenni. A 
nagyobbak már ér-
deklődve hallgatják 
a hosszabb meséket 
is. A torna, mondó-
kás mozgás is nagy 
élményt nyújt a 
gyerekeknek és ak-
tívan részt is vesz-
nek ezekben a kö-
zös játékokban.

Nagy kedvvel ké-
szítették velünk a töklámpásokat is. Közben beszélgettünk a
magyar népszokásokról.

A téli időszakban azonban a legnagyobb várakozást a 
Mikulás érkezése jelenti. Ez nálunk is így volt ebben az 
évben is. Sok versikét mondogattunk, énekeket énekeltünk 
a Mikulásról. Idén a Mikulás a teraszról integetett be a 
gyerekeknek, így hallgatta meg a dalokat. A csomagokat, 
ajándékokat azonban valami CSODA folytán az öltöző-
ben kis idő múlva megtaláltuk a kicsikkel. Így is nagy volt 
a meglepetés, öröm. 

A bölcsődét igyekeztünk ebben az évben is feldíszíteni, 
ezzel járulva hozzá a karácsonyi ünnep előkészítéséhez. A 
kandallónkban „láng” lobog, égnek a kis mécsesek. Az Ád-
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venti koszorúnkon is meggyújtottuk a gyertyákat. Énekel-
getünk karácsonyi dalokat, mondunk ünnepi mondókákat. 
Készítünk a kicsikkel egy kis ajándékot is az otthoni kará-
csonyfák alá.  Reméljük sikerül egy kis meglepetést szerez-
ni a szülők számára.

Karácsony után 2021. január 4.-én fogunk újra találkozni a 
kicsikkel, családokkal.

Bölcsődénkbe még négy kisgyermek fog érkezni ebben a
nevelési évben. Így most is elérjük a teljes ( 26 fős ) létszámot.
Ez úton szeretnénk mindenkinek Békés, Meghitt Ünnepet és 

Sikerekben, Egészségben Gazdag Boldog Új Évet kívánni!

Karácsony ünnepére,

az a kívánságom,

e háznak népére,

Béke, Öröm szálljon!

Hittér Lászlóné

bölcsőde vezető
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Kedves Olvasók!

Ez az írás, most egy kicsit más lesz, mint amelyik eddig 
születettek Tündérországban.

Egy évvel ezelőtt minannyian áldott karácsonyt és boldog új
évet kívántunk egymás-
nak. Arról írtunk, hogy 
milyen mozgalmas év 
van mögöttünk, hogy 
mennyire várjuk a kö-
vetkező évet és milyen
lelkesedéssel készülünk 
az újesztendőre.

Várakozásokkal telve
indultunk neki a 2020-
as évnek. De a terveink, 
az elképzeléseink egy-
szer csak szertefoszlot-
tak, a saját életünk és az 
intézmény élete is gyö-
kereiben megváltozott.

Míg februárban bol-
dogan táncoltunk a farsangi mulatságban, hogy száműzzük 
a telet és vidáman várjuk a tavaszt, néhány hét múlva azon
gondolkodtunk, hogyan védjük meg valamennyiünket egy 

láthatatlan, de annál nagyobb veszélyt jelentő ismeretlen ve-
szélyforrástól.

Óvodánkban, bölcsődénkben a gyermekek számára a szere-
tetben, az ölelések, meghitt pillanatok és érzelmi kapcsolatok 
szeretetteljes légkörében eltöltött mindennapok a legfonto-
sabbak. Egyszer csak azt olvastuk, hallottuk, javaslatba majd

szigorú előírásba kaptuk, hogy ne ölelkezzünk, ne puszilkod-
junk… De hát eddig minden napunk erről szólt Tündéror-
szágban. Hogy mondhattuk volna a ránk mosolygó, csillogó
szemű vagy épp szomorkodó, ölelésre vágyó gyermekeknek, 
hogy „ne bújj hozzá, mert korona van”.

Nehéz év van mögöttünk, hiszen a körülöttünk gyűrűző, 
ismeretlen „meggyötörte” a kapcsolatainkat, a türelmünket, a
toleranciaképességünket, az együttérző-képességünket, azaz 
az egész Életünket. Egy olyan világba kerültünk bele, amely 
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szöges ellentéte lett az eddigi mindennapoknak. Aggodalom-
mal teli hónapok vannak mögöttünk, de bizakodunk abban, 
hogy az előttünk lévő esztendő mást hoz. Átértékeltünk sok 

p

mindent az elmúlt hetekben, s talán mindenkiben megfogal-
mazódott, milyen jó, hogy egészséges vagyok, hogy a szerette-
im körében ünnepelhettek. 

Tündérországban is sajnos 
az elmúlt hetekben többen
is átvészelték szerencsésen
a betegséget, megvívta szer-
vezetük a maga harcát az is-
meretlen, s hálásak vagyunk, 
hogy mindannyian vissza-
térhettek munkájukhoz. 

A gyermektündérek bebi-
zonyították, hogy rendelkez-
nek elhárító képességgel, hisz 
tudnak ugyan a rájuk is lesel-
kedő ismeretlenről, de sze-
rencsére a legtöbb tündérfi ú 
és tündérlány farkasszemet 
nézett a  „maszkos” idegennel, csipiszt mutatott neki és kacsintva
kinevette. Reméljük ez így is marad Tündérországban.

Amennyire tudtuk, megéltük a mindennapokat. Becsem-
pésztük az életünkbe az ünnepeket, elvégeztük a feladatokat, 
de éreztük, hogy ez más….Más, mint amilyen korábban volt….

November utolsó hétvégéjén minden család asztalán ki-
gyúlt az adventi koszorú első gyertyájának a fénye, ami az ad-
vent megérkezését jelenti. A karácsony az év egyik legmeghit-
tebb ünnepe, melynek leggazdagabb tartalma van az emberek 
életében, úgy mint a mi Tündérország Óvodánk életében is. 
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Most pedig különösen értékelnünk kell, hogy megélhetjük, 
hogy szerethetünk, hogy egészségben és szeretetben készül-
hetünk az ünnepre.

Valamennyiüknek melegséggel és szeretettel átjárt szép ün-
nepvárást kívánunk! S a legfontosabb, hogy találkozhassunk 
2021-ben is!

                                                                                                           
„Szép tündérország támad fel szívemben,

ilyenkor decemberben a szeretnek csillagára nézek.

Megszáll egy titkos, gyönyörű idézet, 

ilyenkor decemberben…”

                        ( Juhász Gyula:  Karácsony felé)

Áldott, békés Karácsonyt és egészségben eltöltött Boldog 

Új Évet kívánnak a Vasszécsenyi Tündérország Óvoda

dolgozói!

Kiss Zsanett

intézmény vezető
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A szívünk és az ablakaink fénybe borítása, saját számok válla-
lásával felkeltette az emberek fi gyelmét. Minden számnak lett 
gazdája, ablaka. A Pungor 
Ernő Művelődési Ház 
újabb facebook oldala is 
egyre több látogatót vonz. 
Itt is kitaláltunk egy já-
tékot. Adventi Naptárat, 
amely egy-egy részletét 
rejti a falunak, ha megfor-
dítják az aznapi dátumot, 
vagy az előtte lévőket.
- Köszönöm a válaszo-

kat. A falu és a kulturális

bizottság nevében sok sikert kívánok a munkához, s a közelgő 

karácsonyhoz békés, meghitt ünnepeket, a jövőhöz sikerekben 

gazdag új évet kívánunk.

Pődör György

PUNGOR ERNŐ MŰVELŐDÉSI HÁZ HÍREI

Tárczy Orsolya

A falunk karácsonyi ajándékaként hosszú évek várakozá-
sa után végre megfelelő személyt találnunk a vasszécsenyi 
közösségi tér (Pungor Ernő Művelődési Ház) vezetésére. 
Nem is kellett keresnünk, csak megfelelő személyt kel-
lett megkérdezni. hogy elvállalja-e? Tárczy Orsolya, Orsi, 
akit mindenki ismer a faluban és a megyében képei, lovas 
iskolája, tanári tevékenysége és megkerülhetetlen, kedves 
személyisége kapcsán. Vállalta a közművelődési képzést, 
ezernyi ötlettel vetette bele magát ebbe a nehéz, de oly szép 
munkakörbe. Valljon ezekről saját szavaival Orsolya.

- Bemutatkozásként mint mondana önmagáról?

- Nagyon örülök a megkeresésnek. Szeretnék sok izgalmas 
programot, klubot indítani. December elsejétől vállaltam a 
képzési követelmény megszerzését az Nemzeti Művelődési 
Intézet által indított foglalkoztatási programban.
- Rajzol, fest, lovasiskolát vezet, tanít, kézműveskedik. Belefér 

a művelődési ház vezetése tevékenységébe, hiszen mindenkinek 

véges a napi munkára az ideje?

- Természetesen belefér. Mindenki arra szán időt, amire sze-
retne. Nekem nagyon tetszik ez a feladat. Biztos vagyok benne, 
hogy nagyon sok mindent fogunk csinálni a falu lakóival és 
mivel örömünkben tesszük, ezért könnyedén fog menni. A sa-
ját tevékenységeimet is szeretném bevinni a közösség életébe.
- Mit érzett, amikor felkérték erre a munkára?

- Örülök neki és izgatottan várom programjaink megvaló-
sulását.
- Milyen elképzelésekkel, ötletekkel vágott neki ennek a feladatnak?

- Sok ötletünk van. Szeretném, ha a falu tényleg Közösségi 
Színtérként használná a művelődési házat. Klubokat alakíta-
nánk, közös főzéssel, fi ataloknak zenehallgatással, mozizás-
sal, kalandjátékkal, kézműveskedéssel, a meglévő programok 
mellett. Legújabb felhívásunk a Világjáró klub, ahová helyi 
előadókat, akár a kedves Olvasót is várjuk. Vasszécsenyből egy 
SZERelemfalut szeretnénk létrehozni a helyi vállalkozókkal, 
ami egy turisztikai vonzerőt jelentene.
- Remek téma a SZERelemfalu projekt! Mennyire érzi, hogy a 

falu a programot támogatja? Milyen eredmények születtek eddig?

- Fantasztikus érzés, hogy eddig bárkivel beszéltünk, min-
denki nyitott és lelkes volt. Segített ötletelni, saját magát és 
jellegzetes tevékenységeit pedig hozzátenni a projekthez. Ja-
nuár. 21-én szeretnénk bemutatni a falu minden lakójának az 
eddigi ötleteinket, a és már megvalósuló tevékenységeinket és 
további ötleteket is szívesen fogadunk.
- Tudjuk, ebben az időszakban nem tarthatnak nyitva a mű-

velődési házak. A virtuális tér viszont nagy lehetőséget kínál a 

munkához. Hogyan készül erre?

- A virtuális tér használata sok lehetőséget nyújt, például 
nekem fejlődési lehetőséget. Meghirdettük és nagy örömöm-
re az Adventi várakozás kalendárium kedvező fogadtatás-
ra talált, 24 ház ablaka világosodik ki napról napra bővülve. 

ADVENTI ADVENTIA

KALENDÁRIUM
Az újságban látható dekorációkat az “Adventi kalendári-
um” program keretében feldíszített ablakról készült képek 
közül válogattuk. A résztvevőknek köszönjük a részvételt!
Kellemes karácsonyi ünnepeket kívánunk!
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Közlemény - Nyitva tartás

A Pungor Ernő Művelődési Ház és Könyvtár nyitvatartása
megváltozott:

Kedd: 13:00 - 17:00
Péntek: 15:00 - 19:00
Szombat: 13:15 - 17:15
A könyvtári és DJP pont szolgáltatások a fentieken kívül

igénybe vehetők még:

Szerda: 13:00 - 17:00
Csütörtök: 8:00 - 12:00

Jelenleg a veszélyhelyzet idején alkalmazandó védelmi 
intézkedésekről szóló 484/2020. (XI.10.) Kormányrendelet 
értelmében a Pungor Ernő Művelődési Ház és Könyvtár 
2021. január 11-ig szünetelteti személyesen igénybe vehető 
szolgáltatásait. Megértésüket köszönjük!

Óvszerelem, három nővér, 
asszonykórus és a pálinka

Kedves Olvasók! November végén kezdtünk el készülni az 
olvasópróbákkal a következő évadra, melyet aztán heti egy 
színpadi próba és közben kellékek beszerzése, a díszletek 
elkészítése követett. Januárban többen megtekintettük a Ma-
gyar Kultúra Napján levetített „Másodvirágzás” című Nagy 
Emília darabot, melyben anno társulatunkból is volt szerep-
lő. Nagyon jó ráhangolódás volt a februári első fellépésünkre 
Táplánszentkereszten a szülői munkaközösségi bálon.

Az Elvonókúra című darabot tavaly nyáron utolsóként Táp-
lánszentkereszten az idősek otthonában adtuk elő. Két elő-
adás volt, egy a földszinten, egy pedig az emeleten a mozgá-
sukban korlátozottaknak így nem kellett feleslegesen fel vagy 
épp lemenniük. Szívszorító és egyben felemelő érzés volt látni
a lakók arcát, mosolyát. Az előadás végeztével a szerepem sze-
rinti orvosi köpenyben találtam két gyűrött, de új szájmasz-
kot, elraktam, hátha még jó lesz valamire. Sajnos idén március
végén máris sor került erre. 

Az előadásunk közeledtével már láthatóak voltak a világ-
járvány előjelei, de végül március elsején sikerült mégis Vas-
szécsenyben a tervezett előadást megvalósítanunk, még épp
időben a korlátozások előtt. Elsőként a fi atalokból álló Zgano
(pálinka) zenekar remek muzsikáját élvezhettük Szentpéterfá-
ról, nagyszerű feldolgozásokat és tradicionális zenevilágot hoz-
tak el hozzánk. Fellépti díjukat képviselői tiszteletdíjamból jó-
magam rendeztem. Színvonalban Sipos Eszter énekprodukciói
sem maradtak el ettől és nagyszerű komédiákkal szórakoztatott 
bennünk a Rozmaring Asszonykórus is akik elfogadták meg-
hívásunkat erre a délutánra. Társulatunk két bohózattal készült, 
remélem sok örömöt szereztünk a száznál is több vendégünk-
nek vele. Ezúton is köszönjük mindenkinek aki ezt a délutánt 
és társulatunkat bármilyen formában támogatta! 

Wass Albert: 
Üzenet haza

„És üzenem a barátaimnak,
ha fordul egyet újra a kerék,
én akkor is a barátjok leszek,
és nem lesz bosszú, gyűlölet, harag.
Kezet nyújtunk egymásnak és megyünk,
leszünk Egy Cél és Egy Akarat:
a víz szalad, de a kő marad,
a kő marad.

És üzenem mindenkinek,
testvérnek, rokonnak, idegennek,
gonosznak, jónak, hűségesnek és alávalónak:
valahol fönt a magos ég alatt
mozdulnak már lassan a csillagok, 

mert likasszák már az égben fönt a rostát,
s a csillagok tengelyét olajozzák
szorgalmas angyalok.
Mert elfut a víz és csak a kő marad,
de a kő marad.”

És itt van ez a mai nap, ami szintén marad, akár nevezetle-
nül is, itt bent. Elrakva mélyen. És nyilvánvaló, hogy nem a 

p

helyen, vagy a díszes falakon múlik ez, hanem rajtunk. Akik 
itt vagyunk. Mindannyian.

Aztán van ez a dal, a Nélküled, ami nekünk a Veled.  Együtt 
veletek, akik már megérték a nehéz éveket és azoknak is, akik 
előtte állnak még, vizét vesztett patakok és magányos fenyők 
közt, de történjen bármi is, olyan jó, hogy itt vagyunk. Kö-
szönjük, hogy most megint itt vagyunk!

Oláh Miklós - Egy vérből társulat

EGY VÉRBŐL TÁRSULAT
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Tisztelt Gyászolók!
Ebben a kegyetlen decemberben itt lenn elhallgatott egy 

dalos ajkú madár. Lelke talán már az ég felé tart, s röptét se-
gítik az angyalok, hogy fenn a nagy égi kórus végleg időtlen 
hangja legyen. Itt lent, kis falunk szívekből kirakott ágain 
nagy űr maradt. Az itt hagyottak szemében könny, lelkükben 
fájdalom.

Néma a kórus, hallgat a száj. Mert jaj! Az elmúlástól tetten 
érten döbben rá az ember, ki volt Ő nekünk, aki nincs már, s 
miért olyan a szívünk, mint egy kirabolt kincstár? Érezzük: 
ilyen, ha a JÓK mennek el. Mert Sebestyén Andrásné - Ko-
vács Jutka, nekünk csak így: Jutka, a jók között is JÓ volt. Az 
örök dal, a mosoly madara. „Ha emlegettek, köztetek leszek” 
- Így kezdődik az üzenete a neki már időtlen világon át. Ked-
ves Jutka! Nehéz volt a küzdelmed a kórral, mi meg örök op-
timistaként bíztunk a gyógyulásodban. Az Erődben és a nagy 
Hitedben. S Benned! Tebenned, aki soha fel nem adtad. Ezért 
fáj oly bitangul, hogy most távozol. De tudd, nem is kell em-
legetni Téged. Érezzük jelenlétedet, halljuk szavaidat, látjuk 
a kórust, élén kedves örökmozgó alakoddal. Igen, próbálunk 
az emlékek optikáján át az égi kamerába mosolyogni. Hittel 
teli világod példát mutat ma is nekünk, az itt maradottaknak. 

Átöleljük helyetted kis csa-
ládodat, társadat, lányaidat, 
unokádat. „De fáj, ha látom 
könnyetek.” –folytatod. Jól 
látod! Ahogyan Te munkád-
dal, önkormányzati tevékeny-
séged egyedi nyugalmával és 
bölcsességével lélekben át-
öleted a falut, úgy ebből a lé-
lekölelésből könny nélkül ki-
bontakozni nehéz.” „Ha rám 

gondoltok, mosolyogjatok, Mert én már Istennél vagyok...” 
Így üzensz nekünk. Nekünk, aki még fel sem fogtuk, te men-
tél el messze vagy bennünk a TÁVOL. Szánkon friss a jaj, 
szemünkben obszidián mély a fájdalom. Nagy rádöbbenés a 
hiányra. Ami emitt még Titok, odaát időtlen már és tértelen. 
Emitt tétova félelem, amott már minden földi lényegtelen. Az 
angyalok közt daloljon lelked, s talán a szférákon át valamit 
idehallunk.

Tisztelt Gyászolók! Kedves Ismerősök és Tisztelők.  „Az 
embert földből teremtette az Úr –üzeni Sirák a Biblia szava-
ival - s azt akarja, hogy oda visszatérjen. Mi, tétova gondola-
tokkal forgatjuk a kimondatlan szavakat, különösen ezekben 
a sötéten lopódzó időszakban. Élet és halál. Hiába tanultunk 
sokat, még csak nem is sejtjük, mi a Teremtés Titka. Az Élet 
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csupa kérdezés, titokkeresés, remény és áldozat, hit és hódolat. 
Minden a múlandó semmiben. A halál egyszerre gyász, fájda-
lom a túlélőben. Örök adósság. Az élet: két dátum - kötőjellel 
összefogva. A halál a megtérés reménye és végtelen nyugalma.

„Mindennek meg van a maga órája és minden szándéknak a 
maga ideje.” Üzeni a Prédikátor az Örök Könyv lapjain. Bele 
kell nyugodnunk, hogy csak sátorlakók vagyunk az Ígéret 

p

földjén.

SEBEST YÉN ANDRÁSNÉ KOVÁCS JUTKA BÚCSÚZTATÁSA

Kedves Jutka! Én amolyan beköltözőként kerültem szülőfa-
ludba, de már az első találkozásunk megmutatta nekem segí-
tőkészségedet, emberségedet, amikor fi unknak kerestünk épí-
tési telket. Mosollyal, türelemmel fogadtál bennünket, s lehet, 
ez döntötte el, hogy mi is ide költöztünk. A három évtizedes 
önkormányzati munkád, a művelődésben mutatott kimagas-
ló tevékenységed, az asszonykórus irányítása bennem is, de a 
település minden lakójában örökre megmarad. Rád képvise-
lőtársként is mindig, még betegen is számíthattunk. Most mi-
attad árva a kórus, a Ház, a falu, téged gyászol a Dal, s sajdul 
a zászló fekete selyme az önkormányzati épület homlokán. 
Átérezve a leányaid, Brigitta és Regina, s társad, Miklós, s a 

p

kis unoka fájdalmát, keresve a tétova vigasztaló szavakat, bú-
csúzom Tőled magam és a Vasszécsenyi Önkormányzat mun-
katársainak nevében. Hiányzol Mindannyiunknak. Clamate 
ter: Kyrie Eleison. Uram irgalmazz! Béke poraidra.

A Vasszécsenyi Önkormányzat nevében:

Pődör György képviselő

Már az ég felé tart
kis falunk pacsirtája,
segítsd a gyenge kart 
angyalok szárnya!

Fentről még visszanéz,
talán könnye csordul,
még egyet int a kéz,
míg lent harang kondul.

Ha valakit elveszt,
szomorú a hangja,
tornyán a kereszt
a bánatát tartja.

Együtt sír a széllel,
égi napsugárban,
bebocsátást kérlel
az árvult madárnak.

Már az ég felé tart,
elhalkult a dallam,
mit üzenni akart
itt marad egy dalban

Érte szólnak imák
röpte nekünk fájhat
kérünk égi világ
fogadd pacsirtánkat

Pődör György

PACSIRTABÚCSÚ

Sebestyénné Kovács Jutka emlékére
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Az Ásványmúzeum csak látszatra csendes, mert a hely-
zetre való tekintettel vendégeket ritkán fogad. Az elmúlt 
időszakban két polcrendszer készült el. Érdekes lehet 
az ammoniteszek ötszáz millió éves fejlődéstörté-
netét bemutató anyag. Készül a Tizenkét drágakő 
története című kötet társa, A tizenkét kövület 
legendája. Tartalmilag legalább annyira izgal-
mas lesz, mint elődje. Az, hogy ez versben és 
prózában mit tartalmaz, álljon itt egy példa: A 
7. században élt Hild, avagy Whitby Szent Hil-

da igen népszerű szentként 
számos legenda szereplője. 
A legendáját összegyűjtötte és a 
Hild címet viselő regényé kerekítette 
Nicola Griffi  th (2013). Már kislányként 
is különleges volt. Anyja, Breguswith 
már születése előtt megjósolta, ő lesz 
a „világ fénye”. Kisgyermek korában 
megmutatkozott különleges volta, kiol-
vasta az időjárást a madarak röptéből, 
megjósolta Northumbria urának, Ed-
win királynak, hogy ki fog a trónjára 
törni. Hilda Whitby városának közelé-
ben található kolostorban apátnő volt, 

az első a kolostor történetében. Szent Hilda tehát egy el-
ismert és fontos nő volt egy olyan korszakban, ahol a nők 
fontossága igencsak háttérbe szorult volt. Számos legendái 

közül most a Whitby kígyókövek történetét írom le. A le-
genda szerint az apátság építését az elszaporodó kígyók za-

varták meg. (Egy más változat szerint később sza-
porodtak el a kígyók a vidéken.) A veszedelemre 

Szent Hilda hozta a megoldást, aki úgy men-
ti meg az embereket, hogy a kígyókat kővé 
változtatja. Azonban volt a legendának volt 
egy szépséghibája, ugyanis a kővé vált kí-
gyóknak nem volt fejük. A fejek problémáját 
Lindesfarne-i Szent Cuthbert oldotta meg, 

aki a legenda szerint fejnélkülivé változtatta 
kígyóköveket, hogy azok sose árthassanak újra. 

Mások pedig fejeket faragtak az ammoniteszek 
lakókamrájára, a legenda szépséghibáját ilyen módon ki-

javítandó. Hiszen ezek a kígyók valójában ammoniteszek, 
a környékbeli jurakorú mészkövekből. A csoport virágkorát 
élte a Mezozoikumban (Középidő), a jurában pedig sok-
fele szinte kőzetalkotó mennyiségben is előfordul, ahogy 
Whitby közelében is. A Dactylioceras genusba tartozó pél-
dányok kaptak leggyakrabban fejeket. Emellett érdekesség, 
hogy a Hildoceras genus pedig Szent Hilda és a kígyókövek 
legendájának emlékét őrzi. Magyarországon is számos lelő-
hely ismert, ahol ilyen fejlábúak gyűjthetők. A Göcsejben a 
népi hiedelem szerint a kígyóköveknek gyógyító erejük van 
a gyulladások, duzzanatok, kelések kezelésénél. A mellékelt 
kép Szalay Ferenc orvos (Angliában él) saját gyűjtése.

Pődör György

A HÁZIORVOSI SZOLGÁLAT HÍREI

HÍREK AZ ÁSVÁNYMÚZEUMBÓL

Hogyan segíthetünk szervezetünknek a 
vírus elleni védekezésben?

A világméretű COVID-19-járvány kezelésélésében jelentős az 
egyéni felelősség szerepe. Klinikailag a SARARS-CoV-2 által oko-
zott Covid-19 betegség súlyosságát tekintintve több formában zaj-
lik. A betegek kis százalékában lehet tününetmentes, a betegek egy 
része enyhe légúti fertőzésnek megfefelelő tüneteket mutat, egy 
részüknél Covid-19-tüdőgyulladás aalakul ki, egy kis részüknél 
pedig ez utóbbihoz életveszélyes szöövődményként légzési elég-
telenség társul. Így felmerül a kérddés, hogy mi magunk tehe-
p y g g

tünk-e valamit annak érdekében, hohogy a betegséget ne kapjuk 
el, vagy ha már elkaptuk, akkor minéél enyhébb lefolyású legyen.
Szervezetünk védőpajzsa, az immuunrendszer

A vírusfertőzések ellen az egészségeges immunrendszer több 
módon is védekezik. A természetes (veleleszületett) immunitás 
időben az első, azonnali védelmi vonalat lat jelenti. A szerzett 
immunitás lényegesen eltér a természetes immmmunitástól. 
Hogyan segíthetünk szervezetünknek a védekezéekezésben?

A fertőzésekre való fogékonyságot számtalan tényező hatá-ő hatá-

rozza meg. A genetikai háttér, a védő felszínek, a bőr, a nyál-
kahártyák aktuális állapota, a táplálkozás, a higiénés körülmé-
nyek, a fertőzésekre való fogékonyságot tovább növelő krónikus nyek, a 

ek. Mindezek alapján ahhoz, hogy lehetőség szerint betegségek. M
a fertőzést, elsődleges teendőnk a higiénés és tár-ne kapjuk el a fer

ályok betartása. Ahhoz, hogy a szervek (szív, sadalmi rendszabály
mirigyek, máj, vérképző rendszer stb., be-tüdő, vese, endokrin m
szert is) jól működjenek, stabil ionháztar-leértve az immunrendsz

anyagcsere, vitaminok, ásványi anyagok, tás, enzimfunkciók, sejtan
gesek. A vitaminok szerepét áttekintve nyomelemek stb. szüksége
n elsősorban a látásban, a B-vitaminok tudjuk, hogy az A-vitamin
en és az idegrendszer működésében, a szénhidrát-anyagcserébe
idáns az anyagcsere-folyamatokban, a a C-vitamin mint antioxi
serében, az immunrendszer működésé-D-vitamin a csontanyagcs

én antioxidánsként, a K-vitamin pedig a ben, az E-vitamin szintén
zerepet. Az ásványi anyagok és nyomele-véralvadásban játszik sze

magnézium, szelén stb.) elsősorban bizonyos mek (cink, vas, réz, ma
sét biztosítják. A vitaminok, nyomelemek te-enzimek működését

etetlenek az emberi szervezet számára. Megfelelő hát nélkülözhete
elű, kiegyensúlyozott, vegyes táplálkozással biztosítani összetételű, k

tudjuk belőlük a szükséges mennyiséget, ami mellett egészséges tudjuk
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Beszédfejlődés kisgyermekkorban,
nyelvfejlődési elmaradások felismerése

A gyermekek első két-három életévének fejlődési üteme és 
minősége jelentős hatással van egész életük alakulására. Szinte 
nincs még egy olyan életszakasz, amelyben ilyen gyors ütemű 
változások történnének.

Ha ekkor valamilyen elmaradás tapasztalható, az hatással 
van a gyermek későbbi fejlődésére, az elsődleges problémára 
másodlagos, majd harmadlagos zavarok épülnek rá. Ebben az 
életszakaszban – az érintettség mértékétől függően – a folya-
mat még jelentős mértékben vagy akár teljességgel kiegyensú-
lyozható, illetve visszafordítható, Az első életévek a nyelvelsa-
játításban, a nyelvi közlések megértésében kitüntetett szerepet 
játszanak. Nyelvfejlődési elmaradások diagnózisa legkorábban 
4 éves korban mondható ki, előjelei azonban már korán, két-
éves korban felismerhetők. 18 hónaposan ezek a gyermekek 
még csak néhány szót mondanak, és a szókincsrobbanás is el-
marad. Ennek alapján a nyelvtani fejlődés is zavarttá válik. E 
gyermekekre jellemző, hogy nem érdeklődnek különösebben 
a nyelv, a beszéd iránt. A szakirodalom 50 szó meglétét tart-
ja kulcsfontosságúnak, ez a minimális szókincs, amivel ebben 
az időszakban /2-2,5 éves kor/ a gyermekeknek rendelkezniük 
kell. Amennyiben a produktív szókincs ennél kevesebb, akkor 
az már előre jelezheti a későbbi nyelvi problémákat.

Fontos a motoros tevékenységek fejlesztése. A mozgással 
kísért beszéd fejlesztése. A test tudatosságának kialakítása. Az 
egyes érzékelési területek fejlesztése.  A megismerő, gondol-
kodáson alapuló /kognitív/ funkciók fejlesztése.

A nyelvi produkciós rendszer a korai évektől kezdve a fel-
nőtt minta alapján szerveződik. A család, kiváltképpen az anya 
nagymértékben hozzájárul a gyermek beszéd-fejlődéséhez, a 
nyelvi hátrányok leküzdéséhez. Ennek tudatában fontos:

• Adjanak jó beszédmintát, vagyis lassan, tagoltan és érthe-
tően beszéljenek gyermekükhöz, kerüljék a gügyögést!

• A gyermek közléseit türelmesen hallgassák végig!

• Ösztönözzék gyermekü-
ket arra, hogy beszéljen (pl. 
kísérje beszéddel a gyermek 
cselekvéseit az öltöztetés és a 
közös játék során)!

• Meséljenek sokat a gyer-
meküknek, tanítsanak neki 
mondókákat, verseket és da-
lokat az élet-korának megfe-
lelően válogatva!

• A szülők adjanak helyes 
visszajelzéseket a gyermek 
beszédéről, ezzel is segít-
ve a szókincs bővülését, a 
mondatalkotási készség és nyelvtani rendszer fejlődését!

• Ne a gyermek hibáit ismételgessék, hanem a hibákat kija-
vítva folytassák az elkezdett beszélgetést!

• A gyermek hibás beszédét ne kritizálják!
• Biztosítsanak a gyermeküknek olyan következetes napi-

rendet, amelyben a rendszeresen ismétlődő tevékenységek se-
gítik a gyermek eligazodását szűkebb környezetében.

Mikor forduljanak a szülők szakemberhez, logopédushoz:
• Amennyiben a csecsemőkori gőgicsélést nem váltja fel ga-

gyogás, vagy a gyermek gagyogása néhány hét alatt leépül, 
kifejezéstelenné válik.

• Ha a gyermek beszéde 2–2,5 éves koráig nem indul meg, 
és szókincse nem éri el az ebben az életkorban elvárható kb. 
ötven szót.

• Ha a későn megindult beszéd lassan fejlődik, és a beszéd-
fejlődés megtorpan.

• Ha az artikuláció, a beszéd érthetősége 4–5 éves korra nem 
javul jelentősen, 8–10 hangot a gyermek még mindig hibásan ejt.

• Ha a gyermek sokszor hurutos, és nem fi gyel a beszédre, 
torzítja a hangokat.

• Ha a környezet ingereire nem vagy nem odaillően reagál.
Bangháné Szendrő Erzsébet 

védőnő

egyéneknek nincs szükségük külön pótlásukra. Ez napi három–
öt étkezést jelent, melyek tartalmaznak fehérjét, szénhidrátot 
(elsősorban összetett szénhidrátokat, de persze a testsúlytól füg-
gően megengedettek az egyszerű szénhidrátok is), zsiradékot, 
zöldséget, gyümölcsöt.
És ha mégis bekövetkezik a baj

g gy

Az eddig leírtak elsősorban arra vonatkoztak, hogy hogyan
kerüljük el a fertőzést. Ha mégis elkaptuk a Covid-19 betegsé-
get, akkor elsődlegesen a járványügyi szabályokat kell követni 
(enyhe esetben otthoni elkülönítés, fertőtlenítés stb.), ha pedig 
a tünetek súlyosak, akkor kórházi kezelésre van szükség. Ott-
honi körülmények között maximálisan ajánlott a higiénés sza-
bályok betartása, a betegség tüneteihez képest lehetőség szerint 
a további kiegyensúlyozott táplálkozás. Ha olyan beteg kapta el 
a fertőzést, akinek valamilyen alapbetegsége van, akkor annak a 

kezelését, a rendszeresen szedett gyógyszerek szedésének foly-
tatását, esetleges módosítását egyeztetnie kell a kezelőorvossal. 

Összegzésként kiemelhetjük, hogy a Covid-19-fertőzés
megelőzésében, kezelésében elsősorban a higiénés és társa-
dalmi rendszabályok betartásának, a kiegyensúlyozott táp-
lálkozásnak van szerepe, amelynek része lehet egy ismert ál-
lapot, alapbetegség szervi tüneteinek megfelelő vitamin- és 
nyomelem-kiegészítés orvosi javaslat szerint. A nem ismert 
összetételű, mechanizmusú, bizonyítékokkal nem alátámasz-
tott hatékonyságú „immunerősítőknek” a szerepe erősen meg-
kérdőjelezhető, alkalmazásuk nem ajánlott.

Remélem, ezzel a cikkel egy kis segítséget tudunk a la-
kosságnak nyújtani,

Tisztelettel,

Dr. Nagypál Judit
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A koronavírus előtti utolsó egyházi rendezvény
A vasszécsenyi Plébánia a rendezvényeit megtartotta a ví-

rus kezdetéig. Rendeztünk egy csodálatos nemzetiségi napot, 
mely benne volt a tervezett programok között. Elsősorban a
szlovén és a horvát nemzetiségek jöttek el, illetve a németek 
egy verssel képviselték magukat. A program délután 4-kor 
kezdődött a templomban, ahol kétnyelvű szentmisét mutat-

tunk be magyar, szlovén nyelven illetve horvát olvasmányok-
kal. Közreműködött az apátistvánfalvi templomi énekkar, akik 
több szólamban kísérték a szentmisét, s ez ámulatot váltott ki
a hívekből, akik tátott szájjal hallgatták az énekkart. Feleme-
lő szentmise volt. Könnyek csordultak ki a szemekből. Utána
a program folytatódott a színházteremben. A Szombathelyi
Szlovének énekkara a Spomincsice énekelt tamburazenére
szlovén népdalokat, az elején szomorkásakat, majd vidámakat. 
7 dalt adtak elő, s visszatapsoltuk őket. Franc Mukics ének-
kara a legjobb szlovén hagyományokat adta elénk, jó volt őket 
hallgatni. Őket követte egy szentpéterfai formáció, akiket 
még sosem lehetett látni színpadon, csak a mi kedvünkért állt 
össze a tamburazenekar Tímár Hajni hitoktató vezetésével. A
produkció véget ért, de az este nem. Ezután a gasztronómia
következett, minden csoport elhozta a legfontosabb nemzeti
étkeit és italait s a szereplők ezeket fogyasztották el. Előkerült 
a tökmagolajos krumpli, a fánk, a hajdinatorta forralt borral, 
bizony jólesett mindez a téli estén. Aztán a horvátok nem
hagyták abba, előkerült a GITÁR, A TAMBURA, s este 10-
ig játszották dalaikat, kívánságműsor szerint. Bizony, milyen 
jó volt együtt lenni, magyaroknak, szlovénoknak, horvátok-
nak, németeknek. S a végén elszavaltunk egy Francé Preseren
verset- ő a szlovénok Petőfi je-, akinek a verse végén az áll: Naj
zsivé vszi narodi! Éljenek békében mind a nemzetek. 
Egyházmegyei rendelkezések és 
karácsonyi misék a templomokban:

MISÉK
Misére a járvány ideje alatt továbbra is lehet jönni, de a

templomban maszkot kell viselni, kivéve a papnak és a kán-
tornak. A megfelelő távolságot tartsuk be. A béke szertartá-
sában a kézfogás elmarad. Szenteste a mise előtt csak rövid

verses műsor van, pásztorjáték nincs. A szenteltvíztartó üres, 
csak keresztet vetünk. Áldozás csak kézben történik. Várjuk a 

p

kedves híveket karácsonyi misékre.
GYÓNÁS
A karácsonyi ünnepekre készülve nagyobb számban szok-

ták elvégezni híveink szentgyónásukat, ugyanakkor számos 
templomban a jelenlegi járványügyi előírások fi gyelembe vé-
telével a személyes gyónás biztosítása nehezen megoldható. 
Ezért 2021. Vízkereszt ünnepéig bezárólag felhatalmazást 
kap minden gyóntatási fakultással rendelkező papnak, hogy 
a tavasszal meghirdetett feltételekkel általános feloldozást 
adjanak a híveknek. Ilyenkor is szükséges a hívők részéről a 
bűnbánat, és a súlyos bűnök mielőbbi személyes megvallásá-
nak szándéka. 

TEMETÉS
Jelezzük az elhunyt hozzátartozói felé, hogy csak szűk kör-

ben tartsák meg a temetést. A zárt ravatalozó a szertartás vég-
zésére nem megfelelő helyszín. Lehetőleg ne álljunk szorosan 
közel egymáshoz, továbbá kerüljük a részvétnyilvánítás fi zi-
kai gesztusait. A temetési mise ugyanúgy, vagy egy majdani, 
a hozzátartozókkal később egyeztetett időpontban végezhető.

A KERESZTSÉG SZENTSÉGE
Amennyiben a kiszolgáltatása szükséges, úgy történjen 

szűk körben (= szülők és keresztszülők jelenléte), betartva a 
higiéniai előírásokat. 

A HÁZASSÁG SZENTSÉGE
Amennyiben a kiszolgáltatása szükséges, úgy történjen 

szűk körben (= szülők és tanúk jelenléte), betartva a higiéniai 
előírásokat.

Karácsonyi liturgiák a templomokban
DEC 24 SZENTESTE 17.00 Lipárti templom: éjféli mise
DEC 25 9.00  Szécsenyi templom ünnepi mise
DEC 26 9.00  Szécsenyi templom mise
DEC 27 9.00 Szécsenyi templom: Szent család vasárnapja
Ezen a napon borszentelés a tanakajdi templomban az 

EBMR közreműködésével.
DEC 31: 17.00 lipárti templom Hálaadás
JANUÁR 1 9.00 ÚJÉV szécsenyi templom mise

p pp

Házszentelést kérésre tartunk január elején. 
Áldott ünnepeket!

Feri atyaFeri atya
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PETŐFI SE VASSZÉCSENY

Tisztelt Vasszécsenyi Sportbarátok!

Szeretettel köszöntöm a Vasszécsenyi Üzenet olvasóit, enged-
jék meg, hogy röviden beszámoljak Önöknek az egyesületünkkel 
kapcsolatos hírekről.

2020.03.01-én újra útjára indult a labda a megyei II. osztály 
déli csoportjában is, csapataink Viszákon kezdték meg a küz-
delmeket, ifi  csapatunk 12:0-ra múlta felül ellenfelét, míg a 
felnőtt gárda 6:2 arányban diadalmaskodott. A 17. fordulóban 
a Felsőcsatár csapatait fogadtuk, ahol szintén kettős győzelmet 
arattunk, utánpótlás csapatunk 4:2 arányban, míg első csapatunk 
7:2 arányban múlta felül aktuális ellenfelét.

Ezt követően sajnos kialakult a járványhelyzet, ami miatt a 
bajnokságok beszüntetésre kerültek és az alacsonyabb osztályok-
ban nem hirdettek végeredményt.

A következő szezon várhatóan augusztus 16-án indul, a 

felkészülést július 03-án kezdik meg csapataink.
Addig is próbáljuk kihasználni az „uborkaszezont”, próbáljuk 

tovább szépíteni a sporttelepünket: a meglévő korlát és a kapuk 
kicserélése zajlik illetve az öltöző épületének kifestése is folya-
matban van.

Szurkolónkat érintő hír, hogy mindenki, aki a tavaszi szezonra 
bérletet váltott díjmentesen fogja megkapni bérletét. Ezzel egy-
idejűleg viszont ki fogunk állítani úgynevezett támogatói kár-
tyákat, aki úgy érzi ennek megvásárlásával támogathatja egye-
sületünket.

Egyesületünk nevében minden kedves olvasónak jó egészséget 
és kitartást kívánunk erre a nem hétköznapi időszakra!

Hajrá Vasszécseny!
Sportbaráti üdvözlettel: 

Vadász Tibor

Elnök, Petőfi  Se Vasszécseny

BORLOVAGREND

Tisztelt vasszécsenyi lakosok! 
Tisztelt olvasó!

A 2020-as év más volt minden eddigi évnél. Már március-
ban kezdődött és sajnos a mai napig tart a COVID járvány.

Rendünk ebben az évben - a tervezett 14 találkozóból - csak 
két rendezvényt tudott ünnepélyes keretek között megtartani
Békéscsabán és Kőszegen, ahol a rendünk megtartotta éves
közgyűlését is.

Elmaradt a tervezett Orvosi- bor Konferencia valamint a
Klima Konferencia is.

Természetesen a borral kapcsolatos munkák egész évben foly-
tak. Jó eredmények születtek a környékbeli borok versenyein.
Tetőzte a bajt, hogy az üzletek bezárásával a készletek a pincékben
nem fogytak. Sok helyen nem szüretelték le a teljes mennyiséget,
mert nem tudták volna tárolni a friss borokat.
Felhívásunkra a tagok sok helyen a pincékből közvetlenül
rendeltek, így közel 3,5millió Ft-ért vettek borokat.

A karácsony rendünk életében az adakozásról szól. A jár-

ványhelyzet miatt az adakozások sok helyen most - elkerülve 
a személyes találkozásokat - pénz átutalással teljesülnek.

Jó hír viszont, hogy rendünk a Magyar Falu Program kere-
tében közel két millió forint támogatást nyert.

Az Európai Borlovagok Magyarországi Rendje elnöksége 
és tagjai nevében boldog, békés ünnepeket kívánunk minden-
kinek.

Isten és a bor dicsőségére!
Pammer István

lovagrendi elnök


